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اثر تورم سوزان
به گفته کمیل طیبی، بحث و جدل بر سر افزایش یارانه های نقدی در بودجه 1400 در حالی ادامه دارد که نظام یارانه ای 
و پرداخت های نقدی مطابق با اصول علم اقتصاد نیست. این استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان تاکید دارد: اگر قرار است رفاه 
شهروندان تامین شود از راه درست آن باید تامین شود. اگر هرگونه افزایشی هم در این یارانه ها اتفاق می افتد یک بی 
انضباطی مالی به وجود می آورد و این در شرایطی است که کسری بودجه 1400 باید کسری بودجه انقباضی باشد. با توجه 
به تورم بالا این نوع یارانه دهی با این نوع مبالغ سوخت می شود و جز اینکه یک پول توجیبی ناچیزی است و توسط تورم 

سوزان بین می رود، هیچ اثر دیگری ندارد.

گزارش
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 یادداشت

رمزگشايي از اقتصاد ورزش
در این یادداشت سعی می کنیم به بررسی تعامل 
بررسی  تردید  بدون  بپردازیم.  ورزش  و  اقتصاد 
عملکرد اقتصاد کشور و تأثیرات آن بر ورزش به 
هیچ عنوان کمتر از نقش و جایگاه نهادهایی مانند 
آموزش و دانشگاه نیست. با این حال تلاش داریم 
ضمن بررسی تأثیرات بنیادین نهاد اقتصاد، به شکلی 
مفصل تر نقش آن را در توسعه ورزش کشور مورد 
واکاوی و تحلیل قرار دهیم.  در نگاه اول، تجارت و 
ورزش شباهت های بسیاری بهم دارند؛ بین افراد و 

گروه ها رقابت وجود دارد همان...
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  گزارش

ناکارآمدی در زمان ريزش
محدودیت دامنه نوسان و حجم مبنا که در بازار 
سرمایه ایران به عنوان دو ابزار کنترلی در دست ناظر 
بازار شناخته می شود همواره با انتقادات فراوانی از 
سوی کارشناسان روبه رو بوده است. در این میان 
دامنه  متوجه  بیشتر  انتقادات  پیکان  نوک  اما 
نوسان قیمت سهام بوده که گفته می شود میزان 
می دهد.  کاهش  سرمایه  بازار  در  را  نقدشوندگی 
انتشار  با  تازگی  به  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان 
میزان  و  عملکرد  بررسی  به  جداگانه  گزارش  دو 

اثرگذاری دامنه نوسان و ...
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 گزارش

چاره انديشی برای نجات تولید
در نشست هم اندیشی صاحبان صنایع که به همت 
با  اصفهان،  استان  تجارت  و  معدن  خانه صنعت، 
حضور نمایندگان انجمن ها و تشکل های صنعتی 
در استان و مدیران اداره کل دارایی و امور مالیاتی، 
سازمان های صمت و تامین اجتماعی و نمایندگانی 
از دیگر نهادهای اجرایی در استان اصفهان برگزار 
گردید، تولید و اشتغال بعنوان مهمترین رکن نجات 
کشور در جنگ اقتصادی اعلام شد. رئیس خانه 
صمت ایران در این نشست گفت: در پی تعاملات 

صورت گرفته با ...
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان گفت: به دنبال سفر وزیر اقتصاد 
ارمنستان، مقرر شد خط مستقیم پرواز از اصفهان به ایروان برقرار شود. حسن قاضی 
عسگر، در خصوص طولانی شدن فرایند صدور مجوزها برای فعالان اقتصادی گفت: 
نسخه کلی از تهران پیچیده شده است و در سامانه B2G تمام مجوزها به صورت 
الکترونیک صادر می شود و فرد دیگر نیاز به مراجعه حضوری به سازمان های دولتی 
ندارد. وی تاکید کرد: در حال حاضر این کار در اتاق اصناف در حال اجرایی شدن است.

رئیس کل دادگستری استان اصفهان گفت: یکی از محورهای مهمی که قوه قضائیه در 
سند تحول پیش بینی کرده است حمایت از کارافرینان است. محمدرضا حبیبی تصریح 
کرد: بحث دیگر تغییر کاربری ها و جلوگیری از تعرض به اراضی ملی بوده است که از 
محورهای مهم سند است. در استان اصفهان نیز پیگیری های خوبی صورت گرفته و 
در سال جاری 1۵00 مورد تخریب مکان هایی را داشتیم که شروع به تغییر کاربری 
داشته اند، به طور مثال در بستر زاینده رود و باغ بهادران با تعدی و تجاوزها برخورد شد.

آزادراهی  طرح های  مجری  نوسان: 
در مرکز، جنوب و جنوب شرقی کشور 
اصفهان-  آزادراه  اجرای  با  گفت: 
به  اصفهان  از  سفر  مسیر  شیراز، 
شیراز به طول ۱۳۰ کیلومتر و حدود دو 

ساعت کاهش می یابد.
آخرین  به  اشاره  با  صلواتی  علیرضا 
آزادراه  ملی  طرح  اجرای  وضعیت 
ساخت  وضعیت  و  شیراز  اصفهان- 
اصفهان- شیراز  آزادراه  کرد:  اظهار  آن 
درحال  آزادراه های  کل  از  که ۸ درصد 
اختصاص  خود  به  را  کشور  ساخت 
و  کرده  به کار  آغاز   ۹2 سال  از  داده، 
است  کشور  مهم  آزادراه های  از  یکی 
که امیدواریم با همت و تلاش همگانی 
اتفاقات خوبی در این زمینه رقم بخورد. 
وی با تشریح جزئیات این طرح گفت: 
کل آزادراه اصفهان- شیراز ۳40 کیلومتر 
اصفهان- ایزدخواست  بخش  دو  در  و 
ایزدخواست- و  طول 11۶کیلومتر  به 
 شیراز به طول 224 کیلومتر پیش بینی 
شده است. بخش دوم کار یعنی طرح 
اجرا  درحال  ایزدخواست- شیراز  اکنون 
بوده و با ۸۵ درصد پیشرفت به کار خود 
نیز در  و بخش نخست  ادامه می دهد 

مرحله مطالعات قرار دارد.
مرکز،  در  آزادراهی  طرح های  مجری 
ادامه  کشور،  جنوب شرقی  و  جنوب 
با  که  اصفهان- شیراز  آزادراه  در  داد: 
و  شهرسازی  و  راه  وزارت  مشارکت 
وزارت دفاع و در ۷ قطعه در حال اجرا 
و ۷00هکتار  میزان یک هزار  به  است، 
آزادسازی انجام گرفته و ۹۸جبهه کاری، 
یک هزار و ۳20 نفر نیرو به صورت روزانه 
مختلف  ماشین آلات  ۹20 دستگاه  و 
10 کارخانه  است  قرار  و  شده  فعال 
فعالیت  طرح  این  در  آسفالت سازی 
کنند. وی درباره اعتبارات طرح آزادراه 
2 هزار  تاکنون  افزود:  شیراز  اصفهان- 
میلیارد تومان اعتبار در آزادراه اصفهان-

 شیراز صرف شده و با برآوردهای صورت 
گرفته، 2 هزار میلیارد تومان دیگر اعتبار 
برای تکمیل و بهره برداری لازم است که 
در صورت تامین، تا خرداد 1400 افتتاح 

خواهد شد.
صلواتی درباره مزایای آزادراه اصفهان- 
مدت  ساعتی  کاهش 2  گفت:  شیراز، 
زمان سفر از اصفهان به شیراز معادل 
سالانه  کاهش  مسافت،  1۳0کیلومتر 
و  سوخت  مصرف  لیتر  1۳۶میلیون 
صرفه جویی حدود ۷00 میلیارد تومان 
در سال نخست بهره برداری در اقتصاد 
کشور از مزایای افتتاح این طرح است. 
نخست  رتبه  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
استان فارس در زمینه تصادفات جاده ای 
برآوردهای  در کشور اظهار کرد: طبق 
انجام شده، کاهش حدودا 1۵0 میلیارد 
تومان خسارت و هزینه های تصادفات 
جاده ای و استهلاک خودروهای عبوری 
و کاهش  بهره برداری  در سال نخست 
از  سال  در  مجروح  و  کشته  تن   ۵۵0
آزادراه  افتتاح  مزیت های  مهم ترین 

اصفهان- شیراز به شمار می رود. 
وی ادامه داد: رویکرد ما این است که در 
طرح آزادراه اصفهان- شیراز، هیچ گونه 
صلواتی  باشد.  نداشته  وجود  تاخیری 
تصریح کرد: ۵۸ درصد از محدوده آزادراه 
اصفهان- شیراز در منطقه کوهستانی قرار 
گرفته، بنابراین ضرورت داشت که برای 
مورد نیاز  تونل های  و  پل ها  آن،  اجرای 
از  درصد   20 همچنین  شود،  ساخته 
مساحت آن نیز در دشت و 2۳ درصد 

به صورت تپه ماهوری است.

صدور ۱۵۰۰ حکم تخريب تغییر کاربری غیر مجازپرواز اصفهان به ايروان برقرار می شود
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زمان افتتاح آزادراه
اصفهان-شیراز

Is fahan

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: به گفته دکتر سید کمیل طیبی، بحث و جدل بر سر افزایش 
یارانه های نقدی در بودجه ۱4۰۰ در حالی ادامه دارد که نظام یارانه ای و 
پرداخت های نقدی مطابق با اصول علم اقتصاد نیست. این استاد اقتصاد 
دانشگاه اصفهان تاکید دارد: اگر قرار است رفاه شهروندان تامین شود از 
راه درست آن باید تامین شود. اگر هرگونه افزایشی هم در این یارانه ها 
اتفاق می افتد یک بی انضباطی مالی به وجود می آورد و این در شرایطی 
است که کسری بودجه ۱4۰۰ باید کسری بودجه انقباضی باشد. با توجه 
به تورم بالا این نوع یارانه دهی با این نوع مبالغ سوخت می شود و جز 
اینکه یک پول توجیبی ناچیزی است و توسط تورم سوزان بین می رود، 
هیچ اثر دیگری ندارد. آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی 

است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛
معمای کم واکنشی قیمت ها 

به کاهش نرخ ارز
بسیار پرسیده می شود که چرا با وجود کاهش نرخ ارز قیمت کالاها و خدمات 
کاهش نمی یابد؟ این را دکتر تیمور رحمانی نقل می کند و ادامه می دهد: داستان 
به انتظارات برمی گردد. هنگام افزایش انتظارات تورمی، افراد برای جلوگیری از 
کاهش قدرت خرید خود ابتدا سراغ دارایی ها و حتی کالاهای بادوامی مانند 
اتومبیل می روند زیرا به طور طبیعی این گونه کالاها ذخیره ارزش بهتری از 
کالاهای روزمره هستند.این رفتار تقاضای خرید در بازارهای دارایی را به شدت بالا 
می برد و  همین افزایش شدید تقاضای دارایی ها به جهش قیمت کالاهای عرضه 
در این بازار منجر می شود. وی اضافه می کند: با کاهش انتظارات تورمی، قیمت 
دارایی ها که جهت کاهش جهش قیمتی بیش از حد داشته تعدیل می شود. زیرا 
مشخص می شود آن انتظارات صحیح نبوده است. با کاهش انتظارات، تمایل به 
فروش دارایی ها بیش از حد بنیادی ارزش گذاری شده، سبب کاهش قیمت آنها 
می شود. در مقابل در دوره ای که به دلیل شدت انتظارات تورمی بازارهای دارایی 
اضافه پرش شدیدی داشته، قیمت کالاها و خدمات به دلیل چسبندگی و کندی 
افزایش دچار ارزش گذاری بیش از حد نبوده است. این ویژگی ها علت عدم 

کاهش قیمت کالاها و خدمات نسبت به قیمت دارایی ها است.

سقوط رونق کاذب 
دولت مردم را در بورس فریب داد و سرمایه های خردشان را گرفت تا بخشی 
از کسری بودجه خودش را جبران کند! این را دکتر محمود جامساز می گوید 
و اضافه می کند: بورس  در ابتداي سال عایدي بیش از 100 درصدي داشت 
که پس از مدتي سقوط کرد چراکه عملکرد آن کارآ و شفاف نبود از سوي دیگر 
اکثر شرکت هاي در این بازار زیان ده بودند. وی ادامه داد: در واقع به دلیل اینکه 
رشد اقتصادي کشور منفي است، رونق بازار سرمایه و قیمت هاي صعودي سهام 
منطقي نیست این به مفهوم حبابي بودن قیمت هاست. جامساز تاکید دارد: دولت 
با عرضه درصدي از سهام دولتي و با پروپاگاندا و تبلیغات فریبنده، سرمایه ها و 
پس اندازهاي خرد مردمي را به بورس جذب کرد تا بخشي از کسري بودجه خود 
را پوشش دهد. نتیجتا شاخص ها پس از یک رونق کاذب سقوط کرد اما دولت از 
بورس 4۶ هزار میلیارد تومان به بهاي از دست دادن و فنا شدن پس اندازهاي خرد 
اقشار ضعیف و متوسط، درآمد کسب کرد که منجر به اعتراضات مالباختگاني که 
به اعتماد تبلیغات دولتي به خرید سهام اقدام کرده بودند در مقابل ساختمان 
بورس و نهایتا استعفاي مدیرعامل بورس به دلیل دخالت قدرت هاي فرابورسي در 

روند فعالیت بازار سرمایه شد.

دولت ۱4۰۰ 
و این پنج چالش اساسی اقتصادی

دکتر عباس علوی راد در کانال تلگرامی خود نوشت:  خرداد 1400 عمر ۸ ساله 
دولت تدبیر و امید به پایان می رسد. دولتی که بدون شک عمرش در متن تاریک 
ترین دهه اقتصاد ایران در ۶0 سال اخیر یعنی دهه 1۳۹0 سپری شده است . اما  
وقایع نگاری دهه 1۳۹0 به ما می گوید دولت منتخب 1400 از هر جناحی که 
باشد با دشواری های کم سابقه ای در اقتصاد ایران مواجه خواهد بود.  وی اضافه 
کرد:  افت ظرفیت های تولیدی و خدماتی کشور: رشدهای عمدتاً منفی تشکیل 

سرمایه ثابت ناخالص داخلی در دهه 1۳۹0 کاملاً گویای عمق فاجعه است.
سقوط کم سابقه رفاه ایرانیان، اوج ناکارآمدی بودجه کل کشور، زنگ خطر پدیده 
بیکاری چند سطحی و بازسازی خسارت های اقتصادی ناشی از بحران کرونا، از 
جمله نشانه هایی است که وی به آن اشاره می کند و تاکید دارد، آوار برداری 
واقعی ویرانی های اقتصادی بحران کرونا تازه از 1400 شروع خواهد شد. به 
باور این اقتصاددان، چنانچه مدیریت اقتصادی دولت 1400 همچون دولت های 
مستقر پس از جنگ تحمیلی باشد توان مقابله با چالش های فوق را نخواهد 

داشت.

اولویت های رئیس جدید سازمان بورس 
یک کارشناس بورس گفت: طی ماه های اخیر فرآیند بازارگردانی درشرکت های 
بورسی آغاز شده است، اما برای اینکه این فرآیند نتیجه بخش باشد، باید از 
نوسان گیری روزانه جلوگیری کرد. علیرضا عسکری مارانی، ادامه داد: بنابراین 
یکی از اقدامات مهم در صیانت از بازار جلوگیری از خرید و فروش روزانه و ساعتی 
سهام با هدف نوسان گیری است که به بازار آسیب می زند. همچنین برای متعادل 
کردن بازار می بایست قیمت سهام عرضه های اولیه منطقی تر و واقعی تر باشد تا 
پس از عرضه ظرف چند روز به تعادل برسد. این در شرایطی است که قیمت 

کشف شده برای عرضه اولیه اختلاف زیادی با قیمت واقعی دارد. 
وی اضافه کرد: یکی دیگر از اقداماتی که باید در دستور کار سازمان بورس قرار 
گیرد، الزام شرکت های بورسی به اعلام سود )EPS( و پرداخت بموقع آن به 
سهامداران است. این در صورتی است که اکثر شرکت ها در پرداخت سود و سهام 
جایزه به سهامداران خود تأخیر دارند. دراین مسیر شرکت ها باید قدرت سودآوری 

خود را تا پایان سال و سال آینده به سهامداران نشان دهند. 

اثر تورم سوزان

در ابتدای این نشست، محمدرضا برکتین، 
استان  صمت  خانه  رئیسه  هیات  عضو 
اصفهان در ارائه گزارشی از فعالیت های 
خانه صمت، به ارزیابی واحدهای تولیدی 
و  مشاوره  بر  علاوه  گفت:  و  کرد  اشاره 
راهنمایی های لازم، بطور رایگان در ارتقای 
به  تولیدی  واحدهای  صادراتی  ظرفیت 
آنها کمک می کنیم. وی از تشکیل دفتر 
مطالعات کاربردی در خانه صمت باهدف 
انجام مطالعات پایه ای بمنظور بررسی 
خانه  نظرات  نقطه  انعکاس  و  ها  ریشه 
صمت در این زمینه به مسئولان استانی و 
کشوری خبر داد و گفت: در دفتر مطالعات 
کاربردی، طبق استانداردهای مشخصی 
در حوزه کسب و کار با واحدهای تعطیل 
انجام  آنها  و شناسایی مشکلات  گفتگو 
می گیرد و درصورت تمایل به دستگاه 
این  که  شوند  می  مربوطه  دولتی  های 
اقدام توانسته در بازگشایی واحدها و حل 
و  تحمل  باشد. وی  موثر  آنها  مشکلات 
بردباری فعالان اقتصادی در حفظ جایگاه 
تولید در شرایط کرونا، ایجاد فرصت های 
اشتغال و کمک به دولت با پرداخت مالیات 
را ستودنی خواند و گفت: از دارایی انتظار 
داریم که نگاه خدشه داری به فرصت های 
سرمایه گذاری و تولید نداشته باشد و با 
درک متقابل، فرآیندهای مالیاتی صاحبان 

صنایع را تسهیل بخشد.

امکان تهاتر بدهی دولتی 
به بخش خصوصی

استان  مالیاتی  امور  و  دارایی  مدیرکل 
اصفهان در این نشست گفت: در اولین 
ملاقاتی که با رئیس خانه صمت استان 
داشته است، توصیه هایی در مورد جایگاه 
اصفهان بعنوان قطب تولید و صنعت کشور 
دریافت نموده که توانسته در تعیین خط 
مشی مالیاتی و تعریف بسته های حمایتی 

برای فعالان اقتصادی موثر باشد. 
کرد: درطول مدت  اضافه  مهدلو،  بهروز 
خدمت در اصفهان، هیچ واحدی بخاطر 
بدهی مالیاتی تعطیل نشده است و حتی 
به درخواست واحدها کمک هایی بمنظور 
تسهیل در این فرایند داشته ایم.  وی نقش 
خانه صنعت، معدن و تجارت در پیگیری 
و حل و فصل مشکلات صنایع و تولید را 
ستودنی خواند و افزود: آقای سهل آبادی، 
دغدغه فراوانی برای حمایت از تولید و 
اشتغال دارد و همواره برای حل مشکلات 

فعالان اقتصادی تلاش می کند. بدون آنکه 
درخواستی برای خود بعنوان یک صنعتگر 

داشته باشد.  
نکته مهم در سخنان مهدلو خطاب به 
فعالان اقتصادی این بود که اگر قرارداد 
با سازمان های دولتی دارید و  خدمتی 
دریافت  را  خود  مطالبات  اید  نتوانسته 
نمایید، با ارائه مدارک و مستندات لازم و 
مسیری از طریق ذیحسابی بابت بدهی 
ارزش افزوده، امکان تهاتر را فراهم نموده 
ایم. چنانچه، از ابتدای سال تاکنون، بیش 
نهادهای  بدهی  تومان  میلیارد   200 از 
دولتی به بخش خصوصی را تهاتر کرده 
ایم. مهدلو با اعلام آنکه بسته حمایتی که 
در سال سوم در استان اصفهان ارائه می 
گردد، در هیچ استان دیگری ارائه نشده، 
از آمادگی سازمان امور مالیاتی با همکاری 
خانه صمت استان اصفهان برای ارائه بسته 
های آموزشی و راهنمایی های لازم بمنظور 
به حداقل رساندن آسیب های تولید را 
مدیریت  همت  به  گفت:  و  کرد  مطرح 
خانه صمت استان اصفهان، کمیته ای دو 
منظوره متشکل از دارایی و اعضای خانه 
صنعت، معدن و تجارت تشکیل داده ایم تا 
علاوه بر مباحث آموزشی، تسهیلگر در امور 

مالیاتی فعالان اقتصادی باشیم.

تفویض اختیار به 
خانه صمت اصفهان 

معدن  صنعت،  سازمان  رئیس  ادامه  در 
ذاتی  وظیفه  اصفهان،  استان  تجارت  و 
مسائل  راهبری  و  پیگیری  را  سازمان 
واحدهای تولیدی در سه بخش فوق و 
رفع یا به حداقل رساندن موانع عنوان کرد. 
ایرج موفق با ابراز قدردانی از مدیریت خانه 
صمت ایران و استان اصفهان در پیشبرد 
اهداف حمایت از تولید و اشتغال،  اصفهان 
را استانی با پتانسیل بالا در بخش های 
صنعت، معدن و بازرگانی نامید و افزود: 
پیشنهادات ارزشمندی در مباحت تولید 
بخش  و  اقتصادی  های  تشکل  توسط 
خصوصی در اصفهان به ما ارائه شده که 
تبدیل به مصوبه گردیده و برای سراسر 
کشور، قابل اجرا و اثرگذار بوده و عملیاتی 

شده است.
موفق در بحث تفویض اختیار به خانه های 
صمت یادآور شد: اولین استان در کشور 
که در آن صدور مجوزهای سرمایه گذاری 
و تاسیس به خانه صمت واگذار گردید، 

اصفهان است و این حاصل تلاش و کمک 
تشکل های فعال در خانه صمت است و 
خوشبختانه، توانسته ایم سرمایه گذاری 
را به سمتی هدایت نماییم که توجیه پذیر 
باشد. وی صدور 1200 جواز جدید برای 
سرمایه گذاری در بخش صنعت در استان 
عنوان  ها  این تلاش  را حاصل  اصفهان 
کرد وافزود: با توجه به بررسی کارشناسانه 
این  در  تولید  و  توسط صاحبان صنایع 
زمینه، انتظار می رود که حداکثر جوازهای 
ادامه  در  برسند. وی  نتیجه  به  تاسیس 
پیگیری خانه  و  سخنان خود، مدیریت 
صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان 
در رسیدگی به واحدهای صنعتی تعطیل 
را بسیار مطلوب ارزیابی نمود. ایرج موفق از 
اضافه شدن ۳هزارواحد تولیدی در یکسال 
گذشته خبر داد و پتانسیل فراوان استان 
اصفهان در ایجاد اشتغال جدید، تولید و 

صادرات را حائز اهمیت دانست.

پرداخت حق بیمه
منبع درآمد تامین اجتماعی 

مدیرکل تامین اجتماعی استان اصفهان 
ایجاد  و  تولید  ارزشمند  جایگاه  بیان  با 
اشتغال، به تشریح وضعیت صندوق های 
بازنشستگی و مباحث تامین مالی در این 
سازمان پرداخت. وی گفت: ورودی تامین 
بیمه  به پرداخت حق  اجتماعی وابسته 
ها و خروجی آن، پرداخت مستمری ها 
بعنوان هزینه های تامین اجتماعی است. 
محسن ریاضی از طلب ۳۵0 هزار میلیارد 
تومانی تامین اجتماعی از دولت خبر داد 
و در اشاره به اعتراضات اخیر مربوط به 
مستمری ها، اعلام کرد: با 4ونیم میلیون 
بازنشسته و مستمری بگیر تحت پوشش 
در  روزه  یک  تاخیر  اجتماعی،  تامین 
پرداخت مستمری ها، می تواند معضلاتی 
ایجاد نماید. وی افزود: متاسفانه، دولت 
ما  و  است  نداده  انجام  را  خود  تعهدات 
حمایت های لازم از دولت را نداریم. براین 
اساس، فقط با اتکا به منابع خود می توانیم 
تعهدات تامین اجتماعی را تحقق بخشیم و 
اصرار ما بر وصول حق بیمه بدلیل شرایط 
فوق است. وی از اجرای طرح "۳0۷0" و 
از  متاثر  اخیرا  که  غیرحضوری  خدمات 
شرایط کرونا در تامین اجتماعی فراهم 
شده است، خبرداد و اعلام آمادگی سازمان 
برای ارائه آموزش های لازم به کارفرمایان 
با همکاری خانه صمت استان را بیان کرد. 

اعتراضات  و  جرایم  به  اشاره  در  ریاضی 
نسبت به عملکرد تامین اجتماعی، گفت: 
بیش از ۵0درصد از مشکلات، بدلیل عدم 
آگاهی کارفرمایان نسبت به قوانین تامین 

اجتماعی است. 

شوراهای داوری در خانه های 
صمت راه اندازی می شوند

آبادی  سهل  سیدعبدالوهاب  سرانجام، 
رئیس خانه صمت ایران و استان اصفهان 
با ابراز قدردانی از حضور مدیران اجرایی 
استان، به بیان تلاش های رئیس سازمان 
صمت علیرغم چندین بار ابتلا به کرونا، 
مدیران کل دارایی و تامین اجتماعی در 
همکاری با خانه صمت و تسهیل در رفع 
موانع تولید و مشکلات صنایع پرداخت 
گرفته  تعاملات صورت  پی  در  گفت:  و 
با مقامات قضایی، هفته آینده با حضور 
معاونت قضایی کل کشور، شوراهای داوری 
را در خانه های صنعت، معدن و تجارت راه 

اندازی خواهیم کرد. 
 میزبان نشست هم اندیشی صاحبان صنابع 
با تاکید براینکه، انتظار همکاری و حضور 
بیشتری از انجمن ها و تشکل ها را داریم، 
اندازی مرکز آموزش خانه صمت  از راه 
در کشور و انعقاد تفاهم نامه هایی در این 
زمینه خبر داد. عبدالوهاب سهل آبادی به 
موضوع تفویض اختیار که برای نخستین 
و  صمت  سازمان  رئیس  پیگیری  با  بار 
معاونان او دراستان اصفهان تحقق یافت، 
اشاره کرد و گفت: با توجه به رفت و آمدها 
با دیگر استان ها، تفویض اختیار در اصفهان 
می تواند راهگشای موثری در موفقیت 
تولید و صنعت باشد.  رئیس خانه صمت 
مشکلات  و  معدن  مباحث  درباره  ایران 
حمل و نقل گفت: تقاضای رسیدگی به 
موضوع معدن را با وجود مشکلات متعدد 
و سختی کار مطرح کرده ایم. وی با بیان 
نگرانی درخصوص قیمت سنگین لودرها و 
افزایش نرخ حمل و نقل برای سومین بار 
درسال ۹۹، لزوم بررسی مسائل اتتقال و 
صادرات تولیدات به مناطق بندری و مرزی 

را عنوان نمود.

تغییر و تحول تولید
نمود جهش تولید 

سهل آبادی با صحبت از پشتکار و تلاش 
صنایع در برهه کرونا، بیان کرد: صنعت ما 
توانست تحقق جهش تولید را ثابت نماید. 
وی با اذعان به اینکه، جهش به معنای 
تغییر است و نه صرفا افزایش تولید، گفت: 
خوشبختانه، تغییر و تحول در تولید را 

شاهد هستیم.
 نمونه بارز آن، تولید انبوه ماسک، انواع مواد 
بهداشتی بدون نیاز به واردات می باشد. 
همچنین، ورود به عرصه تولید واکسن 
کرونا و اقدامات شرکت های دانش بنیان 

تحسین برانگیز است.
رئیس خانه صمت ایران با بیان آنکه، امروز 
نجات مردم و اقتصاد کشور وابسته به تولید 
و اشتغال است، اعلام کرد: طبق شواهد، اگر 
تولید رونق داشته باشد، دادگستری آرام 
است و آسیب های اجتماعی به حداقل می 
رسند ولی با افزایش نرخ بیکاری و رکود در 
تولید، دادگستری و سیستم قضایی شلوغ 
می شود.  عبدالوهاب سهل آبادی از هیات 
مدیره خانه صمت استان اصفهان بخاطر 
رسیدگی به امور صنایع و گام برداشتن در 
حل مشکلات تولید با نظرات کارشناسی 
بدون آنکه هیچ کمکی دریافت نمایند، ابراز 
قدردانی نمود و یادآورشد: خانه صنعت، 
هیات  هزینه  با  استان  تجارت  و  معدن 
مدیره اداره می شود و قدرمسلم، زمانی را 
که در خدمت به خلق خدا اختصاص داده 
اید، برگ زرینی در عملکرد شما محسوب 

خواهد شد.

در نشست هم اندیشی صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان مطرح شد؛  

چاره اندیشی برای نجات تولید
تفویض اختیار به خانه های صمت می تواند راهگشای موثری در موفقیت تولید و صنعت باشد

در نشست هم اندیشی صاحبان صنایع که به همت خانه صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان، 
با حضور نمایندگان انجمن ها و تشکل های صنعتی در استان و مدیران اداره کل دارایی و امور 
مالیاتی، سازمان های صمت و تامین اجتماعی و نمایندگانی از دیگر نهادهای اجرایی در استان 
اصفهان برگزار گردید، تولید و اشتغال بعنوان مهمترین رکن نجات کشور در جنگ اقتصادی 
اعلام شد. رئیس خانه صمت ایران در این نشست گفت: در پی تعاملات صورت گرفته با مقامات 
قضایی، هفته آینده با حضور معاونت قضایی کل کشور، شوراهای داوری را در خانه های صنعت، 

معدن و تجارت راه اندازی خواهیم کرد.
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نوسان:ایجاد شهرداری بافت تاریخی، 
در چند شهر کشور اجرا شده و نتایج 
قابل قبولی برای صیانت از آثار و بافت 
دست  اما  است  داشته  آن ها  تاریخی 
مختلف  اعصار  میراث دار  که  اصفهان 
تاریخی است، هنوز از داشتن چنین 
شهرداری ویژه ای خالی است. همین 
دست خالی بودن، باعث شده هر هفته 
و هرماه یک موضوع میراثی جدید در 
اجتماعی  تبعات  و  دهد  رخ  اصفهان 
چند  حال  باشد.  داشته  مختلفی 
شهرداری  ایجاد  طرح  است  هفته ای 
ویژه بافت تاریخی به تصویب شورای 
شهر رسیده تا برای این بافت جهانشهر 
اصفهان مدیریت واحدی شکل بگیرد.

و  معماری  عمران،  کمیسیون  رئیس 
شهرسازی شورای شهر اصفهان در این 
ارتباط می گوید: اصفهان با توجه به 
بستر تاریخی و فرهنگی خود، در حوزه 
بافت تاریخی به مدیریتی منسجم نیاز 
استراتژی  و  تصمیمات  بتوان  تا  دارد 
درستی در قبال این بافت اتخاذ کرد 
بنابراین صرف تشکیل مدیریت واحد 
در زمینه بافت تاریخی از اهمیت بالایی 
برخوردار است. شیرین طغیانی، ادامه 
داد: از سوی دیگر زمانی که این موضوع 
را برای اساتیدی که از اصفهان شناخت 
بودند  شهر  این  از  خارج  اما  داشتند 
مطرح می کردیم، برای آن ها باورکردنی 
نبود که اصفهان با این پیشینه تاریخی 
تاریخی  بافت  ویژه  شهرداری  هنوز 
ندارد و ما به عنوان تصمیم گیران شهر 
از این ضعف ساختاری شرمنده بودیم. 
اساتیدی که در اصفهان حضور داشتند 
نیز تحقق این ساختار را از آرزوهای 

خود می دانستند.
وی اضافه کرد: می دانید که بسیاری 
و  ملموس  میراث  ارزشمندترین  از 
قرار  اصفهان  در  جهانی  ناملموس 
دارد و تعدادی از جمله میدان نقش 
جهان، مسجد جامع و باغ چهلستون 
در لیست میراث جهانی یونسکو قرار 
گرفته است اما شرایط و ظرفیت ثبت 
جهانی اصفهان بسیار بالاتر از این تعداد 
است؛ حتی در گذشته قرار بود بافت 
تاریخی شهر نیز ثبت جهانی شود که 
به دلیل نبود مدیریت واحد که یکی 
از الزامات این ثبت است این موضوع 
تصریح  فراموشی سپرده شد. وی  به 
اصفهان به عنوان یکی از  کرد: اخیراً 
بالا  قابلیت  با  گردشگری  مقصد   ۵2
نشریه  سوی  از  میلادی   2021 در 
نیویورک تایمز معرفی شده و این شهر 
تنها شهر ایران در این لیست است. از 
سوی دیگر طرح »اصفهان 2020« نیز 
با تاکید بسیار شورای شهر تدوین و 
گرفت؛  بودجه  ردیف  جاری  سال  در 
هرچند که شیوع کرونا اجرای آن را تا 
حد زیادی تحت تأثیر قرار داد اما صرفاً 
رویکرد زیبا و قابل اعتنایی بود بنابراین 
در  تاریخی  بافت  شهرداری  وجود 
شهری که قرار است پایگاه گردشگران 
باشد لازم بوده و به ساماندهی بافت 

کمک شایانی خواهد کرد.
به گفته طغیانی، از ابتدای دوره پنجم 
طرح ایجاد شهرداری بافت تاریخی در 
دستور کار قرار گرفت و با تمام فراز و 
فرودها و نقاط مثبت و منفی آن، در 
نهایت پس از سه سال و در آذرماه سال 
جاری با 10 امضا به صحن علنی اعلام 
وصول شد و شهرداری پس از تصویب 
طرح مکلف شده پس از دو ماه الزامات 

طرح را اجرا کند.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار اصفهان از آغاز ثبت نام فاز اول طرح محدوده 
ترافیک شــهر خبر داد و گفت: طرح محــدوده ترافیک اصفهان بــا هدف کاهش 
ترافیک وسایل نقلیه در مرکز شهر، ارتقای سطح ســلامت عمومی، کاهش زمان 
سفر، بهبود کیفیت هوا برنامه ریزی شده است. مســعود بنده خدا اظهار کرد: فاز 
نخست طرح از 12 بهمن ماه ســال جاری کلید می خورد و اواخر فروردین ماه سال 

1400 عملیات اجرایی آغاز خواهد شد. 

مدیر منطقه سه شهرداری گفت: این منطقه در سال جاری با گردآوری تصاویر و مطالب مربوط 
به ابنیه های تاریخی مبادرت به تدوین و چاپ کتابی تحت عنوان »میراث داران شــهر« جهت 
اطلاع رسانی مؤثر کرده است. حسین کارگر، اظهار کرد: در شهرهایی که به عنوان پایتخت محسوب 
می شده اند تمامی کارکردهای زندگی شــهری در آن بنا نهاده می شــد که آثار تاریخی از انواع 
مختلفی همچون عصارخانه، ضرابخانه، مناره ها در کنار سایر بناها از جمله حمام ها، بازارها، سراها، 
تیمچه ها، مدارس، خانه ها، زورخانه ها، مقبره ها، امامزاده ها و مســاجد در آن به چشم می خورد.

برگزاری نمايشگاه "میراث داران شهر" آغاز ثبت نام فاز اول طرح محدوده ترافیک 

گزارش

گزارش

گامی برای ثبت 
بافت تاريخی اصفهان 

شهردار اصفهان خبر داد:

نوروزی به برگزاری مانور تاکسی های شهری 
همزمان با سراسر کشور در اصفهان در این 
ایام اشاره و تصریح کرد: فضاسازی متناسب 
با این روزها در میادین و خیابان های شهر از 
دیگر برنامه های شهرداری در دهه فجر است. 
همچنین افتتاح طرح های بزرگ عمرانی 
با آئین رسمی برای طرح هایی همچون پل 
آفتاب و ادامه بلوار فرزانگان برگزار خواهد شد. 
شهردار اصفهان با اشاره به اینکه در هفته جاری 
در تهران نشستی با حضور وزیر میراث فرهنگی 
و سایر مدیران استانی و شهری به منظور برنامه 
ریزی برای برگزاری اولین جشنواره صنایع 
دستی در اصفهان برگزار شد، اظهار کرد: از 
میان ۶00 رشته صنایع دستی در جهان، ۳00 
رشته در ایران و 200 رشته در استان اصفهان 
فعال است که از این طرق 400 هزار نفر در 
استان اصفهان ارتزاق می کنند. وی افزود: 
از همین رو در اردیبهشت ماه سال 1400 
با حضور هنرمندان بین المللی با مشارکت 
شهرداری اصفهان جشنواره بین المللی صنایع 
دستی و نشان دست خلاق برای اولین بار در 

ایران در شهر اصفهان برگزار می شود.
صنایع  اینکه  به  اشاره  با  اصفهان  شهردار 
دستی، نماد ملی و عامل مهمی برای توسعه 
گردشگری پایدار و کالای هویتی است که در 
بستر حکمت روییده و بالیده شده است، گفت: 
صنایع دستی یک امکان دو سویه است؛ ایجاد 
اشتغال از مزایای فعالیت صنایع دستی است 
و امکان بروز اندیشه و فرهنگ ما را در جهان 

نشان می دهد و می تواند امری جهانی باشد.

صرفه جویی ۱8 درصدی 

شهرداری در مصرف انرژی
وی همچنین به دریافت دو جایزه ملی، تندیس 
ساختمان های سبز و جایزه انرژی از سوی 
شهرداری اصفهان اشاره کرد و با بیان اینکه 
این نهاد توانست در مصرف برق مجموعه برتر 
شناخته شود، گفت: داوری این جوایز بر عهده 
وزارت نفت و نیرو و سازمان مدیریت صنعتی 
بود و اصفهان در این ارزیابی ها برتر شناخته 
اساس  همین  بر  کرد:  تاکید  نوروزی  شد. 
به  موفق  گذشته  سال  اصفهان  شهرداری 
صرفه جویی 20 درصدی و در ۹ ماهه امسال 
1۸ درصدی در انرژی شد. وی به راه اندازی 
مرکز توانمندسازی زنان سرپرست خانوار در 
شهر اصفهان توسط شهرداری اصفهان در 
روزهای اخیر اشاره و اظهار کرد: در این مرکز 
برای بانوانی که شغلی ندارند، با کمک کمیته 
امداد و سازمان میراث فرهنگی آموزش برای 
مهارت آموزی ارائه و زمینه دریافت حقوق و 

بیمه فراهم می شود.
شهردار اصفهان از دریافت نشان شهر دوستدار 
کودک طی هفته آینده خبر داد و گفت: شهر 
اصفهان با اقدامات دو سال اخیر خود برای 
زیست پذیری شهر برای کودکان و دسترسی 
آنها به فضاهای آموزشی و تفریحی از سوی 
یونیسف نشان شهر دوستدار کودک را دریافت 
ایران تنها شهرداری اصفهان  می کند. در 

توانسته است این نشان را دریافت کند.
وی افزود: در حال آماده سازی زیرساخت ها 
هستیم تا نشان شهر دوستدار سالمند نیز به 
اصفهان اعطا شود. از همین رو شهری جهانی 
مانند اصفهان باید در کنار توسعه سیستم 
حمل و نقل، شهری مناسب کودک و سالمند 

درخواست  در خصوص  نوروزی  باشد.  هم 
یکی از شهروندان منطقه 12 برای احداث 
خیابانی مابین خیابان شهیدان امینی به شاپور 
جدید نیز اظهار کرد: برای اتصال عاشق آباد به 
شهرک صنعتی امیر کبیر از بین زمین های 
کشاورزی رفت و آمدهایی می شود و در حال 
حاضر طرح مصوبی برای ساخت خیابانی در 
این محدوده نداریم؛ هم اکنون یکی از اقدامات 
ما در این خصوص تعریض و آسفالت یک 
خیابان خاکی است در دستور کار است. وی 
ادامه داد: تا زمانی که سند و مصوبه ای مبنی بر 
احداث یک خیابان جدید در منطقه ای نداشته 
باشیم، نمی توانیم اقدام به احداث خیابان کنیم 
اما ساماندهی این جاده خاکی در دستور کار 

منطقه قرار دارد.

آلایندگی بالای اتوبوس ها
شهردار اصفهان در مورد ورود اتوبوس های 
شهرهای اطراف به اصفهان که اغلب فرسوده 
و دارای آلایندگی است، در پاسخ به مطالبه 
یکی از شهروندان اظهار کرد: برای رفع چنین 
مشکلاتی، تمام تلاش ما این است که وقتی 
از شهرهای دیگر اتوبوس و مینی بوس به 
اصفهان وارد می شود، بعد از ورود به ترمینال 
برای حضور افراد در داخل شهر اصفهان از 
مترو استفاده شود. وی با بیان اینکه شهرداری 
اصفهان یک هزار و 200 اتوبوس دارد که ۷00 
دستگاه فعال است و یک هزار و ۸00 اتوبوس 
روزانه چندبار به شهر تردد دارند، گفت: این 
اتوبوس ها اغلب برای رفت و آمد شاغلان بخش 
های مختلف است که برای حل این مسئله باید 
قطار حومه ای توسعه یابد یا ساختاری مانند 

ترمینال ها در چهار طرف شهر ایجاد شود.
نوروزی افزود: بر همین اساس، در جنوب شهر 
پارک سوار صفه طراحی و ساخته شد و از طرف 
فلاورجان هم روبروی زندان، پایانه اندیشه فراهم 
شده است، در بخش غرب شهر هم پایانه صمدیه 
در حال تملک است؛ همچنین روبروی ایستگاه 
متروی دارک هم TOD ای فراهم می کنیم تا 
پایانه ای احداث شود و مسافرانی که از حبیب 
آباد می آیند با مترو به شهر اصفهان وارد شوند. 
برای شاهین شهر هم پایانه کاوه تدبیر شده است. 
وی افزود: اگر زمینه ای فراهم کنیم که یک هزار 
و ۸00 اتوبوس روزانه داخل شهر تردد نکنند 
می تواند برای کاهش آلایندگی در شهر بسیار 
کمک کننده باشد. شهردار اصفهان در مورد 
نامگذاری معابر در منطقه 1۵ که با تاخیر مواجه 
شده و مورد مطالبه یکی از ساکنان این منطقه 
بود، اظهار کرد: نامگذاری معابر دارای مراحل 
قانونی است؛ شورایی باید در این زمینه تصمیم 
بگیرد که متشکل از متخصصان، اساتید دانشگاه، 
اعضای شورای شهر و مدیران فرهنگی است و در 
روند بررسی یک نامگذاری مولفه هایی همچون، 
جهات تاریخی، فرهنگی، اجتماعی و نیازهای 
مردم بررسی می شود که در صورت رسیدن به 
نتیجه این نام در قالب لایحه توسط شهردار به 
شورای شهر ارائه تا تصویب شود که در صورت 
تصویب در شورای شهر، مصوبه شورای شهر به 
فرمانداری ارسال و بعد از طی همه این تشریفات 
نامگذاری از سوی منطقه اجرا می شود. وی 
افزود: در این مورد با مراجعه شهروند به اداره کل 
ارتباطات و امور بین الملل یا ارتباطات منطقه 1۵ 
باید جزئیات بیشتری در اختیار شهرداری قرار 
گیرد تا راهنمایی و پاسخ لازم ارائه شود چراکه 
برخی معابر در چنین مناطقی در حریم شهر 
اصفهان است و شهرداری امکان نامگذاری برای 

آنها ندارد.

5۰۰ هکتار از بافت شهر 
اصفهان تاریخی است

نوروزی در مورد ساماندهی یک دیوار فرسوده 
در زمینی مجاور پست نشاط در منطقه سه 
شهر اصفهان که نیاز به مقاوم سازی دارد 
نیز تصریح کرد: براساس ماده 110 قانون 
شهرداری در بند 14 اشاره شده که شهرداری 
وظیفه دارد در این موارد اقدام کند اما باید 
اجرا چنین مواردی در کمیسیون  از  قبل 
های مربوطه بررسی و رای به مالک زمین یا 
ساختمان ابلاغ شود و اگر دسترسی به مالک 
نباشد شهرداری می تواند جلوی خطر را بگیرد. 
وی افزود: بر همین اساس باید از سوی شهردار 
منطقه سه بررسی های لازم در این مورد 
انجام و مشکل برطرف شود. شهردار اصفهان 
ادامه داد: ۵00 هکتار از شهر اصفهان در بافت 
تاریخی واقع شده که بخش زیادی هم در 
منطقه سه است. نوروزی گفت: از طرف دیگر 
هم در مواردی مانند دغدغه این شهروند، باید 
کارشناسان شهرداری ضریب احتمال خطر را 

به خاطر حفظ جان مردم بیشتر لحاظ کنند.

شهردار اصفهان همزمان با دهه فجر خبر داد: 

اعطای نشان شهر »دوستدار کودک«
طرح های بزرگ عمرانی شهر اصفهان در دهه فجر بهره برداری می شود

citizen

 نوسان:شهردار اصفهان گفت: برای نحوه بهره برداری از سالن 
اجلاس سران در اصفهان، تجربه ای در ایران وجود نداشت بنابراین 
با سایر کشورها رایزنی کرده تا بهره برداری از این مجموعه به 
خوبی انجام شود. قدرت اله نوروزی در دیدار ویدئوکنفرانسی با 
سفیر ایران در مالزی با اشاره به تمایل شهرداری اصفهان برای 
دعوت شهردار کوالالامپور به شهر اصفهان برای توسعه روابط بین 
دو شهر اظهار کرد: همچنین از پیشنهاد سفیر ایران در مالزی 
برای معرفی "ماهاتیر محمد" نخست وزیر اسبق مالزی به عنوان 

"شهروند افتخاری" اصفهان استقبال می کنیم.

اصفهان  دستی  صنایع  المللی  بین  برگزاری جشنواره  به  اشاره  با  وی 
در سال آینده گفت: معتقدم اگر این جشنواره به خوبی مدیریت شود 
ظرفیت فراوانی برای اصفهان ایجاد کرده و منجر به رونق گردشگری و 
اقتصاد، توسعه پایدار و افزایش اشتغال میشود. شهردار اصفهان با دعوت 
از سفیر مالزی برای سفر به اصفهان، اظهار کرد: با حضور در اصفهان به 
خوبی می توان دید که در چند سال اخیر تحولات بزرگی رخ داده است.

وی با بیان اینکه با خواهرخواندگی اصفهان و کوالالامپور برای ارتباط 
با  و  روابط جدیتر  ایجاد  به  قادر  امیدواریم  و  داریم  دلیل  این شهر  با 
سهولت بیشتری با این شهر باشیم، ادامه داد: استفاده از نظرات اساتید 
دانشگاهی و سایر ظرفیت های آموزشی، دانشگاهی،علمی و فناوری های 

نوین میتواند عاملی برای تقویت روابط بین دو شهر باشد. 
المللی سران در اصفهان پس  بین  افزود: پروژه سالن اجلاس  نوروزی 
از افتتاح میتواند منشأ کمک های بزرگی به کشور باشد، این پروژه در 
زمینی به وسعت ۷2 هکتار، دارای زیرساخت بسیار مناسب و بهروز است. 
وی از هزینه بیش از ۷00 میلیارد تومانی برای سرانجام رسیدن پروژه 
خبر داد و گفت: ۳00 میلیارد تومان دیگر نیز در ادامه هزینه میشود که 
اگر قیمت های بهروز را محاسبه کنیم، رقم تمام شده برای پروژه خیلی 

بیشتر خواهد بود.
نوروزی ادامه داد: این پروژه با بهره برداری مناسب به یک پروژه بزرگ 
تبدیل خواهد شد بنابراین از سفارت ایران در مالزی درخواست داریم 

اصفهان را در این امر کمک کند. 
بین  نمایشگاه  در  موجود  امکانات  همچنین  کرد:  بیان  همچنین  وی 
المللی اصفهان که در این دوره تکمیل شد، در تراز استانداردهای بین 

المللی است.

ظرفیتی برای اصفهان
در ادامه این گفت و گو، علی اصغر محمدی، سفیر ایران در مالزی با 
اشاره به اینکه پیشتر سفارت ایران در مالزی گفتوگوهایی برای تقویت 
و  داشته  اصفهان  تحقیقاتی  و  و شهرک علمی  بازرگانی  اتاق  با  روابط 
تمایل به تقویت این روابط با شهرداری اصفهان نیز وجود دارد، اظهار 
میتواند  نمایشگاه صنایع دستی  برپایی  هنر  و  فرهنگ  در حوزه  کرد: 

زمینه معرفی هنرهای اصفهان در مالزی را فراهم کند. 
وی ادامه داد: ارتباط ایرانی ها و اصفهانی ها با زادگاه خود قطع شده و 
شهروند دیپلمات به شرطی که مستمر باشد میتواند برای ایجاد دوباره 
این ارتباطات امیدوار کننده باشد؛ بنابراین برندی که برای اصفهان در 

این حوزه ایجاد شده نباید به راحتی رها شود.
رایزنان  برای  باید  خارجه  امور  دفتر  کرد:  بیان  مالزی  در  ایران  سفیر 
فرهنگی جهت تقویت طرح شهروند دیپلمات الزام دهد و این دفتر نباید 
زمان را از دست دهد چون انگیزه کار میان دو طرف دیده می شود و 

طرف مقابل در مالزی به دنبال طرف ایرانی معتبر است. 
وی به اعطای نشان شهروند افتخاری به کسانی که با اصفهان در ارتباط 
هستند و به این ارتباط افتخار می کنند اشاره و تصریح کرد: یکی از 
کسانی که در این رابطه پیشنهاد میشود، ماهاتیر محمد، نخست وزیر 

اسبق مالزی است.
محمدی افزود: مجمع گفت و گوی همکاری آسیا )ACD( ظرفیتی 
است که برخی شهرهای ایران از آن استفاده کرده اند و اصفهان نیز باید 

از این فرصت استفاده کند.
وی با بیان اینکه اصفهان در 10 نهاد بین المللی عضویت دارد بنابراین 
دانشگاه های این شهر باید به میدان آمده و درباره جایگاه امروز و آینده 
تقویت  با  بهتر شود، گفت:  زیست  به  منجر  تا  کنند  پژوهش  اصفهان 
مجموعه داشته های فرهنگی اصفهان، سفارت ایران در مالزی میتواند 

زمینه ارتباط بیشتر اصفهان با سنگاپور را نیز پوشش دهد.
سفیر ایران در مالزی افزود: از میان حدود 2۵ هزار فارغ التحصیل ایرانی 
در مالزی، حدود 100 نفر اکنون استاد دانشگاه هستند و 200 نفر در 
شرکتهای دانش بنیان مشغول به فعالیت اند که قطعاً بخش زیادی از آنها 
در اصفهان زندگی می کنند بنابراین لازم است مدیریت شهری اصفهان 

از آنها استفاده بیشتری کند. 
وی با بیان اینکه همه شهرها و استان ها باید در استراتژی روابط خود 
تصریح  کنند،  دنبال  را  المللی  بین  مسائل  و  داشته  ای  منطقه  نگاه 
کرد: ایجاد درگاه اطلاع رسانی رسمی میان دو شهر یا درباره اصفهان 
برای  را  شهر  این  های  ظرفیت  از  بازدید  زمینه  تواند  می  تنهایی،  به 

شهروندان مالزی فراهم کند.
محمدی با اشاره به لزوم استفاده از تجربه شکست ها و موفقیت های 
از مالزی  به هر دلیلی  ایرانی در مالزی و مدیرانی که  سرمایه گذاران 
برگشته اند، گفت: لازم است از این سرمایه های اجتماعی استفاده بهتری 
شود؛ این سرمایه در ارتباط ایران با کشورهای دیگر نیز وجود دارد و  

نباید نادیده گرفته شود.

توسعه روابط جدی با مالزی

شـهردار اصفهـان از بهـره برداری رسـمی از پـروژه های بزرگ عمرانی شـهر اصفهـان همزمان با 
دهـه فجـر خبـر داد و گفـت: آئین افتتـاح پل آفتـاب و ادامه بلـوار فرزانـگان در این ایـام برگزار 
خواهد شـد. قدرت اله نوروزی در برنامه زنده رادیویی »شـهر پرسشـگر، شـهردار پاسـخگو« ضمن تبریک دهه 
فجـر اظهـار کرد: از روز یکشـنبه شـهرداری اصفهان، برنامه اسـتقبال از دهه فجـر را به مـدت ۱۰ روز برگزار می 

کنـد کـه به دلیل شـیوع کرونـا برنامه ها متفاوت از سـال هـای قبل خواهـد بود.

گزارش
گروه شهری

 نوســان: معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری اصفهان با اشــاره به اینکه طرح 
محدوده ترافیک اصفهــان با هدف کاهش 
ترافیک وسایل نقلیه در مرکز شهر، بهبود 
سلامت عمومی، کاهش زمان سفر، بهبود 
کیفیت هوا، کاهش تولید CO2  و بهبود 
وضعیت ناوگان حمل و نقل عمومی است، 
گفت: این طرح در چند فاز اجرایي خواهد 
شــد که فاز اول آن از 12 بهمــن ماه کلید 
مي خورد و اواخر فروردین ماه سال 1400 

عملیات اجرایی طرح آغاز خواهد شد.
مســعود بنده خدا ادامه داد: فاز اول اجرای 

طرح محــدوده ترافیــک با هــدف ثبت 
اطلاعــات 2۸ هزار خانواده ســاکن داخل 
محدوده اســت که در فازهاي بعد در زمینه 
صدور مجوزهای روزانــه و کوتاه مدت برای 
ساکنین، پیش بینی های لازم در نرم افزار 
صدور مجوز انجام خواهد گرفت. وي افزود: 
شهروندان ســاکن محدوده طرح،  مدارک 
احراز مالکیت خودرویي و مــدارک دال بر 
ســکونت را ارائه خواهند نمود که جزئیات 
طرح، مدارک مورد نیاز و مراحل ثبت نام از 
Trafficzone.isfahan. طریق سامانه

ir میسر خواهد بود. بنده خدا خاطر نشان 

ساخت: هزینه صدور مجوز طرح محدوده 
ترافیک برای ساکنین داخل محدوده پس 
از احراز هویت و بررســی مدارک با تخفیف 
۸0 درصدي صادر خواهد شــد. وی اضافه 
کرد:  درآمد حاصله از طــرح در جهت رفع 
آلاینده ها و حفاظت از محیط زیست پیش 
بینی شــده که بخش عمــده ای از آن به 
نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی و تجهیز 

اتوبوسهای موجود اختصاص می یابد.
گفتنی است محدوده طرح ترافیک، همان 
هسته مرکزی شــهر اســت که فعلا بنام 
محدوده طرح زوج یا فرد شناخته میشود. 

بدیهی است طبق زمانبندی مشخص، طرح 
زوج یا فرد کنار گذاشته شده و طرح جدید 

جایگزین آن خواهد شد.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان مطرح کرد:

آغاز ثبت نام فاز اول طرح محدوده ترافيك شهر اصفهان
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دیدگاه

  نگاه     

تازه ترین آمار از معاملات مسکن دي ماه در پایتخت نشان مي دهد که متوسط قیمت 
هر مترمربع واحد مسکوني نسبت به ماه گذشته 1.۸ درصد افزایش و تعداد معاملات 
نیز با افزایش ۳۷.۶ درصدي به ۳ هزار و ۵1۵ فقره رسید. بررسی های آماری همچنین 
نشان می دهد، متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکوني نیز 2۷ میلیون و ۳۸۶ هزار 
تومان اعلام شده که نسبت به ماه گذشته 1.۸ و در مقایسه با دي ماه سال گذشته ۹۸.۳ 

درصد رشد داشته است. 

قیمت مسکن بازهم رشد کرد
صندوق بین المللی پول در گزارش اولیه خود از وضعیت اقتصادی جهان در سال 
2021 پیش بینی کرد اقتصاد ایران پس از سه سال از رکود خارج شود. به گفته 
این نهاد، پیش بینی می شود رشد اقتصادی امسال ایران مثبت سه درصد باشد. 
از سوی دیگر انتظار می رود نرخ تورم در ایران کماکان در سطح بالایی باقی بماند 
و به طور متوسط در سال 2021 تورم ۳0 درصدی برای کشور پیش بینی شده 

است.  

رشد اقتصادی ايران مثبت می شود

بورس متاثر از
کارشکنی  های داخلی

نقش نهاد اقتصاد در ورزش با نگاه ویژه به صنعت فوتبال؛

تعامل  بررسی  به  یادداشت سعی می کنیم  این  در 
اقتصاد و ورزش بپردازیم. بدون تردید بررسی عملکرد 
اقتصاد کشور و تأثیرات آن بر ورزش به هیچ عنوان 
و  آموزش  مانند  نهادهایی  جایگاه  و  نقش  از  کمتر 
دانشگاه نیست. با این حال تلاش داریم ضمن بررسی 
تأثیرات بنیادین نهاد اقتصاد، به شکلی مفصل تر نقش آن را در توسعه 

ورزش کشور مورد واکاوی و تحلیل قرار دهیم. 
 در نگاه اول، تجارت و ورزش شباهت های بسیاری بهم دارند؛ بین افراد و گروه ها 
رقابت وجود دارد همان رقابت مبنای رقابت تجاری می شود. موردی که به کرات 
در ورزش نیز مشاهده می شود. از طرف دیگر انگیزه فعالیت در هر دو زمینه به 
سوی تمایل شرکت کنندگان به پیروزی، اثبات اهمیت جایگاه آنها و ایجاد احترام 
بین آنهاست. بنابراین می توان نتیجه گرفت اقتصاد و ورزش با هم آمیخته هستند 
و بر یکدیگر تاثیرگذارند. توسعه بخش ورزش بطور مستقیم منجر به شکوفایی 
اقتصاد می شود و با اثر گذاری بر روی پارامترهایی همچون افزایش تولید کالاهای 
ورزشی ، رشد اشتغال نیروی کار، افزایش رقابت میان حامیان ورزش و ... خواهد 
شد وهمین اهمیت به ورزش باعث ارتقای اقتصاد کشور و افزایش سطح کیفیت 

زندگی جامعه می گردد.
در بررسی اقتصاد ورزش نمی توان از اهمیت و تأثیر ویژه ورزش "فوتبال" چشم 
پوشی کرد. فوتبال را امروزه در دنیا به عنوان یک صنعت پیشتاز و مهم می 
شناسند که متأسفانه در کشور ما به این مهم کمتر پرداخته شده است و یکی از 
اهداف مهم این موضوع بررسی عوامل مختلف بر این صنعت در راستای توسعه 
و بهبود آن به صورت یادداشت های متوالی و مصاحبه با کارشناسان مرتبط 

خواهد بود . 
تیم های فوتبال همچنان بخشی از میراث اجتماعی و احساسی شهرها و کشور 
خود به حساب می آیند و در مرکز توجه علاقه مندان به این ورزش می باشند . 
فوتبال را به نوعی می توان نمادی ملی دانست که با توسعه و گسترش خود 
باعث برانگیخته شدن احساسات و انگیزه ها می گردد اما فراتر از بعد فرهنگی 
اهمیت بعد مالی این ورزش در دهه های اخیر در دنیا و کشور ما اثبات شده است. 
اصفهان نیز با داشتن دو سرمایه ملی) تیم های فوتبال سپاهان و ذوب آهن ( از 
زمان های قدیم در محور توجه هواداران و حامیان بوده و امید است با یاری و 
همدلی افراد مرتبط با این ورزش همچنان گامی مثبت در روند پیشرفت فوتبال 

استان برداشته شود. 
فرایندهای اقتصادی – مالی ورزش فوتبال مشخص است. اقتصاد فوتبال به 
عنوان یک تجارت مالی تحت تأثیر شرایط اقتصادی حاکم بر جامعه و باشگاهها 
دستخوش پیامدهایی است مثلا درآمد حاصل از فروش بلیط تماشای بازی، 
حامیان این ورزش، حقوق تلویزیون برای پخش بازی ها، مدیریت استراتژیک، 
راهبردهای تیمی و ... از جمله عواملی هستند که مفصل باید به بررسی یک 
یک آنها پرداخت و رمزگشایی از این پارامترهای آشکار و گاهاً نهان می تواند راه 
گشای حل مشکلات بسیاری گردد. ضمن آنکه شفاف سازی رازهای نهان این 
صنعت نیز کار ساده ای نخواهد بود و دیگر هدف این یادداشت یافتن و تشکیل 
شبکه ای از انسانهای دلسوز می باشد که در این صنعت فعالیت داشته و یا دارند 
و برای رسیدن به یک نگرش جدید از ورزش فوتبال به صنعت فوتبال آماده 

همکاری هستند .
اکنون استفاده از ورزش فوتبال به عنوان قدرتی نرم برای فعال کردن بخش های 
خاموش اقتصاد کشور امری ضروری است. اقتصاد فوتبال در حال تغییر است 
و حضور دولتها به عنوان جایگزین برندهای برتر تجاری به عنوان حامی آغاز 
گردیده است؛  بطور مثال کشور قطر در سال 2011 با خرید تیم پاری سن ژرمن 
قدم مهمی در این راستا برداشته است. و نشان داده، سرمایه گذاری های کلان 

کشورها خود حاکی از تغییر تفکر استراتژیک تجاری در این صنعت می باشد .
در ایران اما اقتصاد ورزش تحت تاثیر اقتصاد نامولد، هرگز نتوانسته از ظرفیت های 
بی نظیر خود استفاده کند. مهم ترین  راهکار در این برهه زمانی فراهم شدن 
یک عزم سیاسی است تا بتواند ورزش را با فعال سازی ظرفیت های اقتصادی 
به شکوفایی برساند. اقتصاد دولتی دست و پای ورزش ایران را بسته است و در 
سیاستمداران عزمی برای کاهش تصدی گری مشاهده نمی شود و براین مبنا لزوم 
حرکت به سمت اقتصاد خصوصی کاملا نمایان است. امروزه باید همه افراد حاضر 
در این صنعت این واقعیت را بپذیرند که فوتبال امری فراتر از یک ورزش است 
و نیاز به مدیریت سیستماتیک، تدبیر، آموزش و توجه خاص دارد. در یادداشت 

بعدی به نقش پر اهمیت مدیریت راهبردی این صنعت خواهیم پرداخت .

رمزگشایی از اقتصاد ورزش

 نوسان: دیدگاه شما در مورد تغییر 
صنعت  به  فوتبال  ورزش  از  نگرش 
فوتبال چیست؟ آیا درشرایط کنونی 
ظرفیت تغییر این دیدگاه وجود دارد ؟ 

ابراهیم زاده: ورزش فوتبال به عنوان یک 
بصورت  که  پیشرفته  جوامع  در  صنعت 
حرفه ای فعالیت می کنند مطرح است 
زیرا این صنعت یک شغل است و شغلی 
است که توأمان با آن صنایع دیگر از جمله 
تبلیغات با آن رقابت می کنند. باور کلی من 
است که فوتبال یک صنعت است؛ وقتی هر 
باشگاهی به صورت اختصاصی بتواند این 
کار و صنعتش را به فروش برساند می تواند 
اسمش را صنعت بگذارد. زمانیکه مسابقات 
از طریق تلویزیون پخش می شود و برای 
باشگاه درآمدزایی ایجاد کند، فوتبال در 
قامت یک صنعت می تواند درآمدزایی ایجاد 
کند. ولی تا زمانی که مسابقات تحت اجازه 
یک تلویزیون قرار می گیرد، طبیعتا این 
امکان پذیر نیست. بی تردید ورزش فوتبال 
با وجود هزاران هوادار، پتانسیل بالایی برای 

رقابت با تمامی صنایع بزرگ دارد. 
صالحی نژاد: در کشور ما بطور صد در صد 
می توان فوتبال را به عنوان یک صنعت 
بزرگ نگاه کرد و از طریق آن پول و درآمد 
خوبی بدست آورد. در دنیا باشگاه ها از طریق 
بازیکنانی که ترانسفر می شوند و یا تبلیغاتی 
که روی آن انجام می دهند این امر به خوبی 
شکل گرفته است. در کشور ما به دلیل آنکه 
متأسفانه اکثر تیم ها دولتی هستند و تیم 
خصوصی کم داریم محدودیت هایی وجود 
دارد. اکثر تیم های قدرتمند دنیا مشاورهای 
مالی قوی و اتاق فکر منسجم دارند که بطور 
تخصصی فقط روی این زمینه کار می کنند 
و موجب برندسازی باشگاه می گردند. آنها 
تمام تلاششان، شناسایی باشگاه به کل دنیا، 
بازیکن سازی یا فروش لباس یک تیم و لوگو 
آن در سایر کشورهاست. در کشور ما این 
تغییر نگرش امکان پذیر است اما نیاز به بستر 
سازی های مناسب، برنامه ریزی صحیح در 

کنار مشاوران آگاه دارد. 

 نوسان: اقتصاد ورزش در تمام دنیا 
در  آکادمیک  های  رشته  بصورت 
دانشگاه ها و سیستم های آموزشی 

تدریس می شود و فقدان این امر در 
کشور ما احساس می شود ، نظر شما در 

این رابطه چیست ؟ 
ابراهیم زاده: در ارتباط با این سوال بهتر 
است به سوال نخست بازگردیم که آیا ما در 
کشور خودمان می توانیم فوتبال را به عنوان 
یک صنعت نگاه کنیم؟!!! معتقدم با توجه 
به شرایطی که در کشور ما وجود دارد، این 
دیدگاه وجود ندارد. در کشورهای دیگر که 
فوتبال را به عنوان یک صنعت می بینند، 
راجع به آن کلاس می گذارند، آموزش می 
دهند و حتی فیفا وقتی فوتبال را به عنون 
یک صنعت می بیند برایش مارکتینگ 
دارد و یک بخش چارت کاری فیفا مقوله 
مارکتینگ است؛ اما ما در کشورمان این 

موضوع را مشاهده نمی کنیم.
 پس مسلماً به آن فکر هم نمی کنیم. بی 
تردید اگر باشگاه های ما این نگاه را داشته 
باشند می توانند کلاسهای مارکتینگ و 
باشگاه  کارکنان  برای  اقتصادی  مباحث 
اقتصاد  از  من  دیدگاه  اما  نمایند.  برگزار 
ورزش بویژه فوتبال این است که وقتی ما 
صحبت از اقتصاد و مباحث مالی می کنیم 
همیشه یک هزینه و یک درآمد داریم و 
طبیعی است موقعی یک اقتصاد موفق است، 
که درآمدش بیشتر از هزینه ها باشد. من 
اعتقادم این است که ما باید به روزی برسیم 
که هر ورزشی دربخش های مختلف بتواند 
درآمدزایی داشته باشد و این امر اگر محقق 
گردد هم ورزشکاران و هم باشگاه می توانند 

به موفقیت برسند.
آموزشی  سیستم  دنیا  در  نژاد:  صالحی 
مخصوص موضوع فوتبال و مباحث پیرامون 
آن وجود دارد. در کشور ما هرچند تحت 
عنوان دانشگاه تربیت بدنی مباحثی مطرح 
می شود، اما مبحثی تحت عنوان اقتصاد 
ورزش وجود ندارد و فقط رشته ای چون 
مدیریت کارآفرینی در حوزه ورزش وجود 
دارد و این کمبود احساس می گردد. اما 
اقتصاد ورزش به باور من همانگونه که از 
اسم اقتصاد مشخص است به معنای پول، 
و  بودجه   درآمدزایی،  واردات،  صادرات، 
سودرسانی به باشگاه است. حتی ممکن 
هست تیمی اسپانسر قوی هم داشته باشد و 
پول نیز وارد باشگاه بشود، اما موضوع مهم، 

مدیریت درست هزینه کرد این پولهاست. 
در حال حاضر متاسفانه همه نگاه ها به 
حمایت های دولتی  است. در سال های 
قبل برخی افراد در بخش خصوصی وجود 
داشتند که مالک باشگاه می شدند و بالطبع 
باشگاه زیر مجموعه بخش خصوصی می 
شد و از درآمدهای خود مالک خرج فوتبال 
می گردید. اقتصاد در ورزش در کشور ما 
واژه ای است که کمتر به آن توجه شده 
است که بتواند تمام بحث های آموزشی 
، مالی ، برندسازی ، بازاریابی و ... را پوشش 
دهد و همان مقوله های قدیمی اسپانسر ، 
بلیت فروشی ، تبلیغات دور زمین ، فروش 
لوازم جانبی باشگاه ) پیراهن ، توپ و ... ( را 
شامل می گردد. اما بحث پیامک یک موضوع 
قابل تأمل می باشد که تیم های استقلال و 
پرسپولیس دارند و از این طریق به باشگاه 
سودرسانی می کنند که با همکاری اپراتورها 

و اپلیکیشن ها این امر محقق می گردد .

 نوسان: از منظر  شما بهترین روشها 
در  ورزش  اقتصاد  درآمدزایی  برای 
صنعت فوتبال چه مواردی هستند و در 
مقابل نقطه ضعف اساسی باشگاه های 

در این موضوع چیست ؟
مهمترین  و  موضوع  اولین  زاده:  ابراهیم 
موضوع که باشگاه های ما با آن رو به رو و 
دچار مشکل می شوند بحث هزینه ها و 
درآمدشان است. درآمد باشگاه های وابسته 
به بخش دولتی، از آن منبع تأمین می شود. 
اما دیگر باشگاه ها مجبور هستند خودشان 

هزینه کنند.
 اما دیدگاه من این است اگر بخواهیم موفق 
شویم باید هزینه پخش تلویزیونی مسابقات 
و بخش تبلیغاتی را به هر باشگاهی بدهیم. 
اگر این اقدامات صورت گیرد مسلماً شرایط 
اقتصادی باشگاه های ما سامان می گیرد. 
فراهم سازی بستر جذب هوادار در طول 
فصل و بلیت فروشی هدفمند و قابل حساب 
از جمله امکانات دیگری است که نقش 

مهمی در جذب هوادار دارد.
صالحی نژاد: در ابتدای هر فصل، در تیم های 
ورزشی خصوصاً فوتبال، هزینه های زیادی 
برای جذب بازیکنان مناسب صورت می 
گیرد. همه تیم ها آکادمی و تیم های پایه 

دارند اما به شیوه درست و مفید از این تیم 
های پایه استفاده نمی کنند. من همیشه 
معتقد بوده ام که یک تیم می تواند از تیم 
های پایه اش بهترین سودآوری را داشته 
باشد. به این صورت که باشگاه با یک برنامه 
ریزی سه ساله و آوردن مربی خوب، مدیر 
فنی، مشاور و مدیر آکادمی خوب به پرورش 
بازیکنان بپردازند و بعد از سه سال شما 
گنجینه ای از بازیکنان خوب دارید که دیگر 

نیاز به نگرانی در ارتباط با بازیکن ندارید. 

 نوسان: مدیریت و نقش آن در مقوله 
اقتصاد ورزش تا چه حدی می تواند 
باعث رشد و پیشرفت باشگاه گردد و 

عوامل بازدارنده مدیران چیست ؟
مدیریت  از  صحبت  وفتی  زاده:  ابراهیم 
می شود باید بتواند در تمام جوانب و همه 
مواردی که مربوط به باشگاه و اداره آن می 
شود چه بخش مدیریت فنی، اقتصادی و 
اداری به عنوان یک رهبر عمل کند. این به 
معنای آن نیست که بگوییم حتماً آن مدیر 
باید مدیر فنی باشد، اما مهم آن است که چه 
افرادی را در کنار خود دارد و با آنها مشورت 

می کند.
 اما عوامل بازدارنده چه چیزهایی هستند: 
یکی از موارد مهم دخالت است، زیرا وقتی 
مدیری انتخاب کردیم باید اختیار کامل به 
او داده شود و به برنامه هایشان مجوز دهیم 
و نحوه اجرا را به عهده خودش بسپاریم. در 
واقع ترمز مقابلش نباشیم. این ترمز شامل 
موارد زیادی می شود مثلاً تفکرات جانبی، 
پرسنل اجرایی ، قوانینی که سد راه رسیدن 
به اهداف می شوند و مواردی از این دست. 
اگر به برنامه های مدیر در مجمع یا هیأت 
مدیره رأی دادیم، دیگر به او احترام بگذاریم 
و صبور باشیم تا تیم در مسیر موفقیت گام 

بردارد.
صالحی نژاد: بی شک مدیریت نقش بسیار 
مهمی دارد. در حال حاضر به علت جابجایی 
زود هنگام مدیران، متأسفانه مدیران نمی 
توانند یک برنامه طولانی مدت تنظیم کنند. 
مدیر می تواند در حوزه اقتصادی مشاور 
خوبی را به عنوان همراه بیاورد و با برنامه 
ریزی دقیق اهدافش را جلو ببرد. بدون تردید 
باید بعد از انتخاب مدیر دستش را باز بگذارند 
تا بتواند در حوزه های مختلف انسان های 
کارآمد را کنار خود قرار دهد. توجه کنید که 
وقتی صحبت از تیم می شود یعنی همه افراد 
باشگاه. زمانی که من در ذوب آهن کاپیتان 
بودم؛ با پیروزی تیم همه پرسنل کارخانه 
حتی خوشحال می شدند و این روحیه 
مثبت پرسنل باعث افزایش تولید کارخانه 
می گردید و این شادابی و حمایت برای همه 

ارزشمند بود .

تغيير نگرش از  ورزش فوتبال به صنعت فوتبال در گفت وگو با منصور ابراهيم زاده و مصطفی صالحی نژاد؛ 

بازی برد برد صنعت و فوتبال
اقتصاد چگونه می تواند ورزش را به صنعتی سودآور و بنگاهی درآمدزا تبدیل کند؟

می گویند فوتبال ایران آینه اقتصاد ایران است. اما در کشوری که دولت همواره نگاهی امنیتی، 
سیاسی و تفریحی به ورزش و به ویژه فوتبال دارد، اقتصاد چگونه می تواند از این مرز عبور کند 
و سکان ورزش را به سمت یه صنعتی سودآور و بنگاهی درآمدزا هدایت کند. این همان صورت مسئله ای است 
که پای "نوسان" را به ورزش باز کرده است. آنهم در شهر اصفهان که برندهای بزرگ صنعتی سالهاست پای 
بند فوتبال شده اند و هرچند کم و بیش از آن بهره برده اند، اما از سود صنعت فوتبال به اندازه هزینه ای می  
کنند، بهره ای عایدشان نکرده است. به خصوص که حال تیم هم خوب نباشد و حاشیه های پیرامون باشگاه، 
عملکرد خوب کارخانه را تحت شعاع خود قرار دهد. منصور ابراهیم زاده، سرمربی سابق و خوشنام ذوب آهن و 
مصطفی صالحی نژاد، ملی پوش و کاپیتان پیشین این تیم در هوای سرد کرونایی پاسخگوی سئوالات ما بودند؛ 

گفت و گو
گروه  اندیشه

 نوسان: روزبه  شریعتی، کارشناس 
بازار سرمایه: بازار سهام بیشتر از اینکه 
به عوامل بنیادی یا متغیر های اساسی 
حساسیت داشته باشد به عوامل سیاسی 
واکنش نشان می دهد. متاسفانه درگیر 
شدن با عوامل سیاسی داخلی که به طور 
مستقیم مربوط به بازار سرمایه کشور 
می شود در کنار کشــمکش  هایی که 
بین وزیر اقتصاد و مجلــس وجود دارد 
به جای این که به واقعیت بازار ســهام 
کمک کننده باشد، اتفاقاتی آسیب زننده 

هستند.
روند حرکتی بازار ســرمایه باید توام با 
آرامش و ثبات باشد، نه اینکه نمایندگان 
مجلس در نامــه ای به رئیــس دولت 
درخصــوص انتخاب ریاســت جدید 
ســازمان بورس تذکری جدی دهند و 
عملا پیش بینی ریزش شدیدی را داشته 
باشند یا نماینده دیگری از مجلس که 
اتفاقا عضو ناظر شورای عالی بورس است 
ابتدا به صورت رســمی خبر از انتخاب 
ریاســت جدید دهد و چند ساعت بعد 
اعلام کند به دلیل اینکه گزینه دیگری 
وجود نداشــت »محمدعلی دهقان« 

مورد تایید اعضا قرار گرفت.
نوک پیکان مجمــوع اتفاقاتی که طی 
یک ماه گذشــته به واســطه دولت و 
مجلس روی داد به سمت بازار سرمایه 
بود و شــاهد اثر گــذاری تصمیمات 
مختلف در روند ریزشی بازار نیز بودیم. 
صحبت هایی کــه درخصوص حمایت 
یا اعلام ســقف و کف بازار می شود و از 
طرفی ارقامی در محدوده 1۵ هزار تومان 
برای دلار اعلام می شود یقینا در جریان 
معاملاتی به شدت اثر گذار خواهند بود. 
بازار سرمایه به دلیل درگیری با چنین 
موضوعاتی از تعادل خود خارج شــده 

است.
متاسفانه رفتار بورس به گونه ای است 
که نشان می دهد بیشتر از سایر بازار ها 
ذهنیتی دلاری و خیلی کمتر از محدوده 
فعلی دارد؛ هر چند ماهیت بازار سرمایه 
نقدشوندگی بالاســت و ذهنیت های 
متفاوت شکل دهنده روند عرضه و تقاضا 
در این بازار هســتند. در معاملات روز 
چهارشنبه همزمان با تشکیل جلسه با 
حقوقی های بازار شاهد حمایت خوبی 
بودیم. با اینکه چشــم انداز افزایشی با 
توجه به عوامل بنیادی هنوز وجود ندارد 
و عدم شفافیت در حوزه هایی مانند آینده 
بودجه، نرخ هایــی از قبیل حامل های 
انرژی، برق، ســود بانکــی و مواردی 
اینچنینی مشخص نیست و مهم تر از 
همه میزان فروش نفت و دسترسی به 
منابع دلاری همچنان در ابهام قرار دارد، 
پیش بینی می شود که بازار استراتژی 
صبر را در دستور کار خود قرار دهد و با 

منطق اقدام به تصمیم گیری کند.
با توجه به پتانسیل تجدید ارزیابی برخی 
از هلدینگ های بزرگ به نظر می رسد 
که بــازار می تواند شــرایط بهتری را 
تجربه کند تا حداقل با صف های فروش 
سنگین مواجه نشــود. هفته آینده نیز 
بازار شرایط بهتری را تجربه خواهد کرد 
و احتمالا به صورت ســنتی به پیشواز 
روندی سبز با رئیس جدید سازمان برای 
چند روزی خواهیــم رفت. پیش بینی 
می شود که بازار حدود 10 تا 1۵ درصد 
برای هفته آینده بالاتر از سطوح فعلی 

قرار گیرد.

 نوسان: مدیرکل حمل و نقل و لجستیک سازمان بنادر و دریانوردی از 
لغو مصوبه ستاد تنظیم بازار درخصوص هزینه های انبارداری کالای اساسی 

در بنادر خبر داد.
ستاد تنظیم بازار 2۵ اردیبهشت ماه سال گذشته در مصوبه ای با هدف 
رفع مشکلات بخش خصوصی، تغییر قیمت انبارداری در بنادر و گمرکات 
و کاهش قیمت تمام شده واردات کالاهای اساسی تصویب کرد تا همه 2۵ 
قلم کالای اساسی در صورتی که در انبارهای بنادر بیش از یک ماه باقی 

بمانند، هزینه انبارداری آنها معادل ۳0 روز )یک ماه( محاسبه شود. 
بر اساس این مصوبه کالاهای اساسی چه با ارز 4200 تومانی و چه با ارز 
نیمایی وارد شده باشند، از روز سی ام به بعد انبارداری تا زمان ترخیص این 

کالاها، معادل روز سی ام خواهد بود.
برخی فعالان بخش خصوصی این مصوبه را رانت بزرگی برای وارد کنندگان 
برای سرمایه گذاران بخش خصوصی در حوزه  بزرگی  زیان  مقابل  و در 
انبارداری عنوان کردند. هفته گذشته ستاد تنظیم بازار اقدام به لغو مصوبه 

اردیبهشت ماه سال گذشته کرد.

یك مصوبه ستاد تنظيم بازار لغو شد

 مدیرکل حمل و نقل و لجستیک سازمان بنادر و دریانوردی خبر داد:
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در دیدار رئیس کل بانک مرکزی کشورمان و وزیر خارجه عمان بر توسعه روابط 
اقتصادی و بانکی میان دو کشور تا کید شد. هدف از این سفر، مذاکره درباره تعمیق 

روابط بانکی و تجاری دو کشور، با توجه به شرایط جدید بین المللی است. 
ناصر همتی با سید بدر بن حمد، وزیر خارجه عمان دیدار و گفت وگو کرده  است که 
در جریان این دیدار، توسعه روابط اقتصادی و بانکی دو کشور مورد تا کید طرفین قرار 

گرفت. 

در حال حاضر چهار میلیون و 200 هزار تن کالای اساسی در بنادر وجود دارد که ۹1 هزار 
و 400 تن از آن برنج است. اما نکته مهم تر این است که در ۹ ماه  اول حدود ۷۷۶ هزار تن 
برنج وارد شده که در مقایسه با پارسال ۳0 درصد کاهش داشته؛ البته جریان ترخیص 
برنج با حواشی همراه بود و حدود 2۳0 هزار تن برنج از سال گذشته انباشت شده که گفته 
می شود با وجود اظهار به گمرک به دلیل عدم تامین ارز و صدور کدرهگیری بانک امکان 

ترخیص نداشت.

 نوسان: سازمان توســعه تجــارت 
اعلام کــرده که در هفته هــای آینده 
یک نمایشگاه اختصاصی برای معرفی 
کالاهای ایرانی در عراق برگزار خواهد 
شــد. به گزارش »ایســنا«، در طول 
سال های گذشته عراق همواره به عنوان 
یکی از اصلی ترین مقاصــد صادراتی 
کالاهای ایرانی مطرح بوده و این روند 
در ســال جاری نیز ادامــه پیدا کرده 
اســت. با وجود آنکه تحت تاثیر کرونا، 
تردد در مرزهای مشــترک دو کشور 
برای چند ماه ممنوع یا محدود شد اما 
با از سرگیری تجارت، بار دیگر عراق به 
مقصدی مهم برای کالاهای ایرانی بدل 

شد.
در آماری که از تجارت ایران در ســال 
۹۹ تا اواســط پاییز منتشر شد، عراق 
برای دوره ای کوتاه توانســت جایگاه 
چین را به عنوان اصلی ترین واردکننده 
بگیــرد و در آمارهــای فعلــی نیز با 
فاصله ای کم نســبت به چین در رده 

دوم قرار دارد. 
در چنین شــرایطی ســازمان توسعه 
تجارت اعلام کرده که یک نمایشــگاه 
تخصصی بــرای معرفــی محصولات 
ایرانــی در عراق برگــزار خواهد کرد. 
براساس برنامه های ســازمان توسعه 
تجارت ایران در سال 1۳۹۹ در زمینه 
تسهیل و توسعه صادرات به کشورهای 
همسایه به ویژه کشور عراق از طریق 
برگزاری نمایشــگاه های معرفی کالا 
و محصولات ایرانی، این نمایشــگاه از 
ششــم تا نهم اسفندماه ســال جاری 
توســط شــرکت مدیریت پروژه های 
نمایشگاهی و تحت نظارت دفتر عربی و 
آفریقایی سازمان توسعه تجارت برگزار 

خواهد شد.
 ایران تلاش کرده در این نمایشــگاه 
تمام محصولاتی کــه در عراق با اقبال 
مواجه شده اند را عرضه و معرفی کند. 
طبق اعلام سازمان توســعه تجارت، 
لوازم و تجهیزات ساختمانی، کاشی و 
سرامیک، تجهیزات خانه و آشپزخانه، 
رنــگ و ابزار، عمــران و راهســازی، 
آب، بــرق، گاز، پتروشــیمی، مــواد 
شوینده و بهداشتی، دارو و تجهیزات 
پزشــکی، مبلمان و دکوراسیون خانه 
و آشــپزخانه، مواد غذایــی و صنایع 
مرتبط، انواع ماشین آلات، پلاستیک و 
صنایع وابسته، کیف و کفش و پوشاک، 
کشــاورزی، دام و طیــور، نســاجی، 
آرایشی و بهداشتی، فرش و کف پوش 
بخشی از محصولاتی است که در این 

نمایشگاه عرضه خواهند شد.

ظهور دو پدیده حجم مبنا و دامنه نوسان 
به روزهای تصدیگری حسین عبده تبریزی 
باز می گردد.  بورس  دبیر کل  عنوان  به 
در آن زمان قرار بود این دو اهرم برای 
جلوگیری از رشد حبابی قیمت ها به کار 
روند و کاهش یا افزایش قیمت ها را تا مرز ۵ 

درصد کنترل کنند. 
از دامنه نوسان به عنوان یکی از عوامل 
مهم در جلوگیری در دستکاری قیمت ها 
در بازار بورس، نامبرده می شود که اجازه 
تغییر قیمت در هر زمان به  صورت دلخواه 
نمی دهد. در  را  بزرگ«  به »سهامداران 
همین حال گفته می شود کشف قیمت 
واقعی سهام نیز با استفاده از دامنه نوسان 
البته چندان مورد  است که  امکان پذیر 

تایید منتقدان نیست. 
این  به  واقع زمانی که قیمت سهام  در 
حدود نزدیک شود، معاملات توسط نهاد 
نظارتی متوقف می شود تا به سهامداران 
فرصتی داده شود که درباره قیمت سهم 
مدنظر و ارزش واقعی آن بررسی کنند و 
تفکرات لازم را به عمل  آورند تا در آینده 
قیمتی  هیجانات  دچار  سهم  نزدیک، 
نشود. از همین رو گفته می شود دامنه 
نوسان یکی از عوامل مهم در زمینه کاهش 
تلاطم های موجود در بازار است. با این 
حال این محدودیت همواره منتقدانی نیز 
داشته و انتقادها نیز معمولا بر این محور 
قرار دارد که دامنه نوسان موجب می شود 
ریسک های معاملات به روزهای بعد هم 
سرایت کند. به عبارت دیگر به دلیل توقف 
انتقال  امکان  روز،  در  قیمت یک سهم 

تلاطم اضافی به  روزهای آتی وجود دارد. با 
توجه به اینکه دامنه نوسان مانع آزاد شدن 
باعث  امر  همین  می شود،  سهم  قیمت 
محدوده های خاصی  به  قیمت  می شود 
تمایل داشته باشد. تجربیات و تحقیقات در 
این حوزه نیز اثبات می کند که عامل دامنه 
نوسان سهم در بازار، اتفاقا باعث تاخیر در 
کشف قیمت سهم می شود؛ زیرا با وجود 
این دامنه، قیمت ها نمی توانند در همان 
روز نسبت به اطلاعات منتشرشده واکنش 
مناسب نشان دهند. به همین جهت ممکن 
است که قیمت روز سهم، قیمت واقعی آن 

نباشد.

تحلیل دامنه نوسان
 و حجم مبنا

در میان تقابل دیدگاه ها درباره نقش دامنه 
نوسان، گروه آمار و تحلیل ریسک سازمان 
بورس و اوراق بهادار، در دو گزارش مجزا به 
موضوعات »بررسی دامنه نوسان و حجم 
مبنا در بورس تهران و فرابورس ایران« 
تغییر  احتمالی  اثرگذاری  »ارزیابی  و 
محدوده قیمت )دامنه نوسان( بر نوسانات 
بازار سرمایه« پرداخته است. در گزارش 
نوسان و حجم مبنا در  »بررسی دامنه 
بورس تهران و فرابورس ایران« به مطالعه 
تطبیقی و مدل سازی ریزساختارهای بازار 
سهام پرداخته شده  است. در این گزارش، 
بررسی  و  تطبیقی  مطالعات  انجام  با 
نوسانات  کنترل  متعارف  سازوکارهای 
مختلف،  کشورهای  بورس های  در  بازار 
تغییرات  و  نوسان  دامنه  کهربایی  اثر 

حجم مبنا در بورس تهران و فرابورس 
گرفته  است.  قرار  ارزیابی  مورد  ایران 
بر اساس نتایج این گزارش، اثر کهربایی 
در بسیاری از صنایع بورسی و فرابورسی 
کشور و به ویژه در کف محدوده قیمتی 
مشاهده می شود. بنا بر این گزارش، بر 
دسته بندی های  و  مفروضات  اساس 
صورت گرفته برای نمادها، محدودتر بودن 
دامنه نوسان برای گروه نمادهای بازار پایه 
فرابورس ایران، تفاوت محسوسی در روند 
نکرده  ایجاد  این گروه  بازار  ارزش  رشد 
و میزان کاهش و افزایش ارزش بازار این 

گروه را تحت الشعاع قرار نداده است. 

لزوم حذف دامنه نوسان
بازار سرمایه در  رنجبر کارشناس  امین 
گفت و گو با »جهان صنعت« با تاکید بر 
اینکه دامنه نوسان نمی تواند لزوما از بروز 
اظهار  کند،  جلوگیری  شدید  نوسانات 
می کند: »به عنوان نمونه سهمی در بازار 
پایه حضور دارد که از اسفندماه با وجود 
اینکه دامنه نوسان محدود به ۳ درصدی 
و برخی روزها هم- طبق مقررات- دامنه 
۵ درصدی داشت، هر روز ۳ و ۵ مثبت 
را می زد و بالا می آمد تا اینکه قیمت آن 
در مدت کوتاهی حدودا 20 برابر شد. به 
عبارتی طی این مدت، از حدود قیمت 
۳00 تومان تا سه هزار و 100 تومان بالا 
رفت که نوسان خیلی شدید بود. همین 
سهم در زمان پایین آمدن هم در یک دوره 
طولانی تا سطح دو هزار تومان کاهش 
قیمت داشت و حدود 40 درصد از ارزش 

خود را از دست داد. باید توجه داشت که 
دامنه نوسان محدود بود اما کمکی نکرد!« 

وی با تاکید بر اینکه اساسا وجود دامنه 
نوسان کمکی به بازار نمی کند، می گوید: 
»اتفاقا دامنه نوسان باعث ایجاد صفوف 
در  می توانند  گاهی  صفوف  می شود. 
و  پیدا کنند  بازار خاصیت علامت دهی 
گمراه کننده باشند. تشکیل صف برای یک 
نماد می تواند این سیگنال را به بازار بدهد 
که قرار است اتفاقات عجیبی در این سهم 
رخ دهد. معمولا روی اندازه و حجم صف 
در  می گیرد.  زیادی صورت  تحلیل های 
صورتی که ما در تابستان دیدیم که برای 
سهمی مانند شستا صف های عریض و 
طویلی درست می شد اما در ماه های بعد 
قیمت آن یک سوم شده بود و مردم در 
صف فروش بودند. این صف ها هم خیلی 

کارا نیستند.« 

نقش مثبت حجم مبنا
رنجبر اما در ادامه عنوان می کند حجم 
مبنا کمک کننده است. وی در این باره 
توضیح می دهد: » ممکن است سهمی در 
یک روز نوسان مثبت و منفی را به دلیل 
یک خبر ناگهانی تجربه کند؛ این نوسان 
شاید در حجم کمی صورت بگیرد. با فرض 
اینکه صفر تابلو را قیمت روز قبل در نظر 
بگیریم ممکن است کسی بخواهد با یک 
بازه 2۵ درصدی معامله انجام دهد و اصولا 
هر خریدی یک فروش هم دارد. یک نفر 
می خواهد در منفی یا مثبت 2۵ بفروشد 
و کسی هم می خواهد بخرد. ممکن است 
این معامله در حجم کمی اتفاق بیفتد و اگر 
حجم مبنا بالا باشد قیمت پایانی آن روز را 
تغییر ندهد. یا دست کم تغییر محسوسی 
ایجاد نکند. این باعث می شود که در واقع 
وقتی خبر ناگهانی می آید هم فشار خریدار 
و فروشنده در یک بازه بزرگ تر تخلیه شود 
و اگر بخواهند معامله کنند در همان روز 
آن خبر اثر خود را می گذارد و تمام می شود 
و باعث نمی شود هفته ها صف خرید یا 
صف فروش ممتد تشکیل شود؛ هم اینکه 
اگر حجم زیادی روی آن بازه معامله انجام 
ندهند این قیمت پایانی حفظ می شود و 
باعث می شود که همه سهامداران متضرر 

نشوند.« 
ادامه  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
برای  که خبری  کنیم  »فرض  می دهد: 
سهم x آمده است و یک عده قلیل مثلا 
۵ درصد سهامداران می خواهند این سهم 
را بفروشند. این عده نباید منافع آن ۹۵ 

درصد دیگر را تهدید کنند. 
ما باید هم شرایطی را ایجاد کنیم که این 
پنج درصد سهامداران اگر می خواهند 40 
درصد پایین تر بفروشند، اقدام کنند و هم 
آن ۹۵ درصدی که معتقدند قیمت این 
سهم در همین سطحی که قرار دارد ارزنده 
است و به هر دلیلی قصد فروش ندارند، 
متضرر نشوند. بنابراین فکر می کنم حجم 

مبنا می تواند به این روند کمک کند.«

ناکارآمدی در زمان ریزش

موجودی برنج در بنادر کشور چقدر است؟تا کید بر توسعه روابط اقتصادی و بانکی ايران و عمان
 فروشندگی

نگاهی به گزارش سازمان بورس از عملکرد ساختارهای معاملاتی؛ گزارش

کدام کالاهای ايرانی
به عراق می روند؟

 نوسان: مدیرکل گمرک استان اصفهان گفت: در حال حاضر ترخیص 
کالا تا سقف ۹۰ درصد در گمرک اصفهان در حال انجام است و اکنون 
به جز ســه یا چهار مورد کالای خاصی که ماندگار هســتند، در انبار 
نداریم. رسول کوهستانی پزوه در نشست خبری که به مناسبت روز 
جهانی گمرک در اصفهان با اشاره به این روز که »گمرک؛ حامی احیا، 
نوسازی و تاب آوری زنجیره تامین پایدار« انتخاب شده است، گفت: 
در شرایط کرونا، زندگی روزمره دستخوش تغییر بسیار شده و به تبع 

آن خریدهای الکترونیکی، جایگزین خریدهای حضوری شده است.
مدیرکل گمرک استان اصفهان استفاده از فناوری های به روز را راهکاری برای تقویت 
زنجیره جهانی تولید معرفی کرد و افزود: همه می دانیم که امکان بازگشت به شرایط 
قبل از کرونا ممکن نیست و در این راستا گمرکات نیز باید رو به توسعه بوده و به دنبال 
آینده نگری باشند. کوهستانی پزوه با اشاره به حرکت گمرکات کشور از سال های 
گذشته به سمت گمرک الکترونیک، تصریح کرد: از گمرکات خواسته شده به سمت 
تحول عمیق حرکت کنند و در این زمینه نه تنها گمرکات، بلکه واحدهای تولیدی نیز 
باید گام های موثری بردارند. وی ادامه داد: در حال حاضر اداره کل گمرک با بیش از 
2۸ قانون و مقررات، بیش از 22 کنوانسیون و موافقت نامه بین المللی و بیش از 2۵ 
وزارتخانه و دستگاه اجرایی درحال تعامل است و در این زمینه دو التزام متضاد که 

یکی کنترل و دیگری تسهیلگری است را در دستور کار دارد.
مدیرکل گمرک اســتان اصفهان با اشــاره به وجود بیش از ۹ هزار واحد صنعتی در 
استان، در خصوص مزیت های گمرکات اصفهان، تصریح کرد: موفقیت استراتژیک 
اصفهان و شــاهراه حیاتی در کریدور شــمال و جنوب، دسترسی گمرکات استان 
اصفهان به مسیر ریلی، هوایی و زمینی، تفویض اختیار به گمرکات اصفهان همانند 
سایر گمرکات، وجود کارکنان با تحصیلات بالا، راه اندازی کارگوترمینال در فرودگاه 
اصفهان، وجود گمرکات متعدد و ارائه خدمات و تسهیلات گمرکی در محل واحدهای 
تولیدی و هر مکان از جمله مهمترین نقاط قوت گمرکات اســتان اصفهان اســت.
کوهستانی به اقدامات مهم گمرکات استان اصفهان اشاره کرد و افزود: استقرار سامانه 
جامع گمرک و پنجره واحد تجارت فرامرزی از جمله اقدامات مهم است که کاهش 
زمان ترخیص کالا در رویه صادرات از هفت روز به یک روز، کاهش اســناد ضمیمه 
برای اظهارنامه های صادراتی از ۷ سند به ۳ سند، حذف پروانه کاغذی و مراحل زائد 
اداری و کنترل فعالیت ها به صورت الکترونیکی از جمله نتایج استقرار این سامانه 
است. وی تاکید کرد: در شرایط بحران کووید این پنجره بسیار کمک کرده که البته 

نباید در همین حد به آن اکتفا کرد و باید در جهت بروز کردن آن باشیم.
مدیرکل گمرک اســتان اصفهــان دیگر اقدامات مهــم گمرکات اســتان را ارائه 
بسته حمایت از تولید و صادرات، شناسایی مســائل و مشکلات صادرکنندگان و 
تولیدکنندگان و ارائه راهکار جهت حل آن به مسئولان استانی و کشوری، شناسایی 
فعالان مجاز اقتصادی اســتان جهت ارائه تسهیلات بیشــتر، گسترش انبارهای 
اختصاصی در واحدهای تولیدی و راه اندازی کارگوترمینال فرودگاه شهید بهشتی 
اعلام کرد. کوهســتانی اضافه کرد: ســال گذشته، چهار شــرکت فعال در استان 
شناسایی شده بود و اکنون 2۳ شــرکت فعال مجاز اقتصادی در استان مشغول به 
فعالیت هستند، همچنین سال گذشته 1۳ انبار اختصاصی در واحدهای تولیدی 
اســتان داشــتیم که اکنون ۳4 انبار فعال وجود دارد. وی در خصوص ارائه گزارش 
تحلیل صادرات در 10 ماه سال ۹۹، خاطرنشــان کرد: طی 10 ماهه امسال 1۶00 
درصد افزایش صادرات از کارگو ترمینال فرودگاه شــهید بهشــتی نسبت به سال 
۹۸ داشتیم و یک میلیارد و ۷2۶ میلیون دلار بالغ بر ۵ میلیون و 1۵۸ هزار تن کل 
صادرات استان بوده است. مدیرکل گمرک استان اصفهان با بیان اینکه تعداد اقلام 
صادراتی کشور 412۶ قلم به 1۵۷ کشور اســت، تصریح کرد: تعداد اقلام صادراتی 
استان 1۳1۵ قلم به ۹4 کشور است که عمده محصولات، چدن، آهن و فولاد، فراورده 

های نفتی، فرش و کفپوش ها، محصولات لبنی و ... است.
کوهستانی گفت: کشورهای عراق، امارات، چین، افغانستان، تایلند، اندونزی، هند 
و... عمده هدف های صادراتی استان اصفهان هستند. وی افزود: تعداد اقلام صادراتی 
گمرکات ۷1۶ قلم به ۷۹ کشور از پنج مرکز گمرکات استان شامل اصفهان، کاشان، 
مجتمع فولاد مبارکه، ذوب آهن، فرودگاه شهید بهشــتی در 10 ماه ۹۹-۹۸ بوده 
است. مدیرکل گمرک اســتان اصفهان درباره واردات گمرکات استان به تفکیک 
گمرک طی 10 ماه ۹۹-۹۸، گفت: تعداد اقلام وارداتی گمرکات ۷4۹ از ۵0 کشور 
اســت که ۷0 درصد آن شــامل کالاهای واســطه ای و 20 درصد آن شامل 
کالاهای سرمایه ای به منظور اســتفاده در خط تولید است. وی تاکید کرد: 
۳۳۸ میلیون دلار ارزش واردات 10 ماه ۹۹ است و عمده محصولات وارداتی 
ماشین آلات مکانیکی، ماشین آلات برقی، آهن و فولاد، محصولات گوناگون 
شیمیایی و ... است. به گفته کوهســتانی، چین، آلمان، ترکیه، ایتالیا، هند و 

امارات کشورهای وارداتی گمرکات استان طی 10 ماه ۹۹-۹۸ است.

صادرات از اصفهان
به ۹۴ کشور

 نوسان: صادرات ایران در نخستین ماه زمستان 
ایران منجمد شد. تراز تجاری منفی در دی ماه ۹۹ 
از یک سو و کسری تجاری 10 ماهه از سوی دیگر 

مهر تاییدی بر این ادعاست. 
از ســوی دیگر در ماه نخست زمســتان، واردات 
نسبت به ماه قبل افزایش داشــته اما صادرات با 
کاهش رو به رو بوده است. همچنین مقایســه تجارت خارجی 10 ماهه 
امسال و مدت مشابه سال گذشــته بیانگر آن است که در این بازه زمانی 
حجم تجارت خارجی روند کاهشــی را طی کرده است. به عبارتی ارزش 
صادرات و واردات در 10 ماه منتهی به دی ۹۸ بیش از 10 ماهه امســال 
بوده اســت. البته تراز تجاری در ماه نهم امسال پس از دو ماه تراز مثبت، 
به مدار منفی بازگشــته بود و این روند منفی در ماه دهم نیز ادامه یافته 

است. 

 نوسان: عضو هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان  
آبزیان از ســرگیری صــادرات آبزیان بــه عراق را 

مستلزم رایزنی مسوولان دانست. 
علی اکبــر خدایی، عضو هیــات مدیــره اتحادیه 
صادرکنندگان آبزیان گفت: ارزش صادرات آبزیان 
ایران در کل سال 1۳۹۸، معادل ۵0۷ میلیون دلار 
و در ۹ ماهه ســال 1۳۹۹حدود 1۵0 میلیون دلار برآورد شده است، گفت: 
آمارها در حوزه صادرات آبزیان، حاکی از کاهش 1۶ درصدی از نظر ارزشی 
طی ۹ ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل است. وی اظهار کرد: پس 
از مصوبه ای که دولت مرکزی عراق  برای منــع  واردات آبزیان از ایران صادر 
کرد، صادرات به این کشور در ۶ ماهه دوم ســال، دچار افت خواهد شد. در 
سال گذشته حدود 12 هزار تن انواع آبزیان را به عراق صادر کردیم که فعلا 

کمتر از ۶ هزار تن صادر شده است.

 نوسان: گزارش رئیــس کل گمرک ایران نشان 
می دهد کــه  کشــورهای مبدأ طــرف معامله 
واردات کالا ، بــه ترتیب  چین بــا دو میلیون و 
۹00 هزار تن بــه ارزش هفت میلیــارد و ۹00 
میلیــون دلار، امــارات متحده عربی بــا چهار 
میلیون و 100 هزار تن بــه ارزش هفت میلیارد 
و 400 میلیون دلار، ترکیه با چهار میلیون تن به ارزش ســه میلیارد و 
400 میلیون دلار، هند بــا یک میلیون و ۹00 هــزار تن به ارزش یک 
میلیــارد و ۸00 میلیون دلار و آلمــان با ۹۶۶ هزار تــن به ارزش یک 
میلیارد و 400 میلیون دلار هســتند. این پنج کشــور در مجموع 1۳ 
میلیون و ۹00 هزار تن به ارزش 21 میلیــارد و ۹00 میلیون دلار کالا 
به ایران صادر کردند که این رقم 4۹ درصد از وزن کل واردات کشــور 

در ده ماهه سال جاری تشکیل می دهد.

  نوســان: مقاصد صادراتی ایران در 10 ماهه 
ســال جاری به ترتیــب چین بــا 22 میلیون 
و ۸00 هزار تــن به ارزش ۷ میلیــارد و 200 
میلیون دلار، عراق بــا 22 میلیون و ۳00 هزار 
تن به ارزش ۶ میلیــارد و ۳00 میلیون دلار، 
امارات متحده عربی با 12 میلیون و ۸00 هزار 
تن بــه ارزش ۳ میلیارد و ۷00 میلیون دلار، ترکیــه با ۵ میلیون و 
۷00 هزار تن به ارزش دو میلیارد دلار و افغانســتان با پنج میلیون 
و ۸00 هزار تن بــه ارزش یک میلیــارد و ۹00 میلیون دلار بودند.
 این پنج کشــور در مجمــوع ۶۹ میلیون و ۵00 هــزار تن کالا به 
ارزش 21 میلیــارد و ۳00 میلیون دلار از ایــران کالا وارد کردند 
که از حیث وزن ۷۳.۵ درصد و از نظــر ارزش ۷۶ درصد صادرات را 

دربرمی گیرد.

انجماد صادرات در ماه دهمپنج  کشور عمده مقاصد صادراتیمبدا واردات ایران کجاست؟از سرگيری صادرات آبزیان منتظر اقدام دولت

 ها
ده

برا

capital

گزارش سازمان بورس تلویحا به ناکارآمدی ابزار دامنه نوسان در زمان ریزش ها اشاره دارد

مدیرکل گمرک استان اعلام کرد:

محدودیـت دامنـه نوسـان و حجم مبنا که در بازار سـرمایه ایـران به عنوان دو ابـزار کنترلی در 
دسـت ناظر بازار شـناخته می شـود همواره بـا انتقـادات فراوانی از سـوی کارشناسـان روبه رو 
بـوده اسـت. در ایـن میان اما نـوک پیکان انتقادات بیشـتر متوجه دامنه نوسـان قیمت سـهام 
بـوده که گفته می شـود میزان نقدشـوندگی را در بازار سـرمایه کاهش می دهد. سـازمان بـورس و اوراق بهادار 
بـه تازگـی با انتشـار دو گزارش جداگانه به بررسـی عملکـرد و میزان اثرگـذاری دامنه نوسـان و حجم مبنا در 
بـازار سـرمایه پرداختـه اسـت. در نتیجه گیری گزارش سـازمان بـورس تاکید شـده که کاهش دامنه نوسـان، 
نمی توانسـته مانـع از وقـوع نوسـانات رخ داده طی ماه های گذشـته در بازار شـود. این نتیجه گیـری تلویحا به 

ناکارآمـدی و بی ثمـر بودن ابـزار دامنه نوسـان در زمان ریزش ها در بازار سـرمایه اشـاره دارد.

گزارش

گرو ه  اقتصاد



سال ششم/      شماره ۱59/  ۱۴ بهمن ۱۳99/    ۱9 جمادي الثاني ۱۴۴۲

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

2  February    2021 No.159

info@eghtesadbazar. ir

در واپســین روزهای ریاست جمهوری 
ترامپ، با وچــود آنکــه در تحریم های 
پیشین خود علیه فولاد مبارکه نتوانسته 
بــود کاری از پیش ببــرد، تحریم های 
جدیدی علیه مدیران عامل چند شرکت 
بزرگ ایرانی از جمله فولاد مبارکه وضع 
شــد تا از این طریــق به نوعــی بر روی 
فعالیت های برون مرزی و صادراتی این 

شرکت تاثیر منفی بگذارد.
البته بســیاری از کارشناســان صنعت 
فــولاد، دور جدید تحریم هــای ترامپ 
علیه مدیران شــرکت های بزرگ ایرانی 
را تنها نشانه استیصال دولت آمریکا می 
دانند. به اعتقاد عضو هیات مدیره انجمن 
فولاد ایــران، این تحریم هــا تاثیری بر 
پیشرفتهای شرکت فولاد مبارکه ندارد، 
چراکه این شــرکت طی سالیان گذشته 
در تولید فولاد و دستیابی به محصولات 
جدید دســتاوردهای خوبی داشته و به 
همین دلیل همواره از سوی دولت آمریکا 

مورد تحریم قرار می گیرد.
 اما تحریم هــای اخیــر ترامپ حکایت 
از استیصال او داشــت که نتوانسته بود 
صنعت فولاد ایران را از پــای در آورد؛ به 
همین دلیل وارد مرحله دیگری از تحریم 

ها شد.
احمد دنیانور با اشاره به اینکه در شرایط 
کنونی بخش عمــده ای از فولاد ایران در 
داخل کشور مصرف می شود، اضافه می 
کند: شــرکت هایی مانند فولاد مبارکه 
مشــتریان خاص خود را دارند به همین 

دلیل تحریم ها نمی توانــد محدودیت 
چندانی برای فعالیت خارجی این شرکت 

به وجود بیاورد.

تحریم موضوع جدیدی نیست
همچنین به گفته معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری اصفهان، تحریم ها 
موضوع جدیدی نیست و سال هاست که 
بخش های مختلف کشور درگیر تحریم 
اند و خوشــبختانه راه های عبــور از این 

محدودیت را یاد گرفته ایم. 
حسن قاضی عسگر با تاکید بر اینکه نفس 
تحریم ها برای کشــور مناسب نیست و 
باید از نظر دیپلماســی به گونه ای فعال 
شــویم که تحریم ها به حداقل برســد، 
می گوید: دلیل اصلی ایــن تحریم ها به 
هیات حاکمه آمریــکا از جمله ترامپ و 
پمپئو بازمی گشت که متاسفانه افرادی 
غیرمنطقی بودند، امــا امیدواریم دولت 

جدید آمریکا این روال را تغییر دهد.
او با بیان اینکه البتــه وجود تحریم ها در 
کشور فرصتی برای صنایع مختلف است 
و تحریم ها باعث شــده برخــی نوآوری 
هــا و توانمندی های موجود در اســتان 
و کشــور به منصه ظهور برسد و به نوعی 
پتانسیل های کشــور از حالت بالقوه به 
حالت بالفعل در آیــد، تاکید می کند: در 
عین حال که از این وضعیت اســتقبال 
می کنیــم، اما به لحــاظ دیپلماتیک در 
جهت کاهش هزینه های اجرایی تحریم 
ها باید حرکت کرده و زیان ناشــی از این 

محدودیت هــا را به حداقل برســانیم. 
به اعتقاد قاضی عســگر، فــولاد مبارکه 
اصفهان به مرحله بلوغ رســیده و تصور 
نمی کنم هزینه بالایی ناشــی از تحریم 
ها به این صنعت وارد شــود. بدون شک 
کشورهای دیگری حضور دارند که بدون 
توجه به تحریم های آمریکا و در ارتباط با 
ایران، از فولادسازان کشور همچون فولاد 
مبارکه خرید کرده و نیــاز خود را تامین 

می کنند.
او با تاکید بر اینکه از تحریم ها استقبال 
نمی کنیم و ایــن فضا باید بــه صورت 
دیپلماتیــک و حرکت های ســریع بین 
المللی بــه حداقل برســد، مــی گوید: 
خوشبختانه تحریم ها موجب جلوگیری 
از خروج ارز و همچنین واردات به کشور و 

از همه مهمتر خودکفایی شده است. 
او با واکاوی تاثیر این تحریم ها بر صادرات 
فولادســازان از جملــه فــولاد مبارکه، 
می گوید: طی چند ســال گذشــته و به 
خصوص با تشــدید تحریم ها از ســوی 
ترامپ، نیازهای کشور اگرچه با سختی، 
اما مرتفع شــد و معتقدم با تغییر دولت 
آمریکا شــرایط بهتر خواهد شد، اما باید 
موضوع تحریم ها از مســیر دیپلماسی 
سیاسی حل شود، با این وجود محصولات 
فولادی اکنون به صورت کامل در کشور 
مصرف و بخش اندکــی از آن صادر می 
شود که در کشورهای اطراف قابل فروش 
اســت و می تواند ســبب ارزآوری برای 

فولاد مبارکه و کشور شود. 

تکرار تحریم های پیشین
به اعتقاد نصیرالدین ضوئی- کارشــناس 
صنعت فولاد، تحریم هــای جدید فولاد 
مبارکه به نوعی تکــرار تحریم های قبلی 
اســت، چراکه فولاد مبارکه همواره طی 
ســالیان گذشــته تاکنون، تحریم بوده و 
به نوعی تحریم های جدید بیشتر جنگ 
روانی آمریــکا و ترامــپ در روزهای آخر 

فعالیت خود بود.
او با اعتقاد بر اینکه تحریم های جدید علیه 
فولاد مبارکه تاثیر چندانــی بر عملکرد 
این شــرکت ندارد به "نوسان" می گوید: 
در حال حاضر بیشتر حجم فروش فولاد 
مبارکه بازار داخل اســت و در نهایت بین 
یک تــا 1.۵ میلیون تــن محصولات این 
شــرکت وارد بازارهای صادراتی می شود. 
ضویی، درباره تاثیر تحریــم ها بر تامین 
اقلام استراتژیک مورد نیاز فولاد مبارکه از 
جمله الکترودگرافیتی، می گوید: با توجه 
به اینکه فولادســازان هنوز به خودکفایی 
در تولیــد الکتــرود گرافیتی نرســیده 
اند، بــه همین دلیــل الکترودگرافیتی از 
اوکراین، هند، چین و ... وارد کشــور می 
شود، البته تحریم ها بر قیمت تمام شده 
واردات الکترود گرافیتی تاثیرگذار اســت 
و این یکی از تاثیرات ناشــی از تحریم ها 
برای فولادســازان از جمله فولاد مبارکه 
است. او درباره تحریم جدید آمریکا علیه 
مدیرعامل فولاد مبارکه، توضیح می دهد: 
از نظر ساختار تحریم ثانویه، چه مدیرعامل 
تحریم باشد چه نباشد، تحریم مدیرعامل 
نمی تواند تاثیری در شــرایط فعلی فولاد 

مبارکه ایجاد کند.
به گفته مدیر فروش و بازاریابی شــرکت 
دانیلی، تحریم مدیــر عامل فولاد مبارکه 
تاثیری  بــر روند فعالیت فــولاد مبارکه 
نخواهد داشت، چراکه این شرکت از پیش 
تحریم شده بود و شرکت های خارجی به 
دلیل ترس از جریمه شدن توسط آمریکا، 
مســتقیما با فولاد مبارکه قرارداد منعقد 
نمی کنند و قراردادها از طریق شــرکت 
های ثالث انجام می شود، بنابراین تحریم 
های جدید آمریکا بیشــتر جنبه روانی و 
نمایشی دارد و فشــار جدیدی را بر فولاد 

مبارکه وارد نخواهد کرد.
او با اعتقاد بر اینکه سیاست گذاری های 
داخلی بعضا اشتباه در حوزه صنعت فولاد 
تاثیر بیشتر و بدتری نسبت به تحریم های 
خارجــی دارد، تصریح مــی کند: تحریم 
های خارجی بعضا در انجــام پروژه های 
توســعه ای اختلال ایجاد کرده و شرکت 
های فولادی  به جای اینکــه بخواهند از 
همکاری شرکت های اروپایی بهره ببرند، 
تکنولوژی شــرکت های چینی بهره برده 
اند، اما از نظر فرایندهای فروش صادراتی، 
فولادسازان فعالیت خود را انجام می دهند 
و مشــکلی ندارند، چراکه فولاد ایران به 
دلیل قیمت رقابتی مشتریان زیادی دارند. 

گزارش

  گزارش

 نوســان:جرثقیل ســقفی 5۰ 
ریخته گری  جدید  ســالن  تنی 
مداوم فــولاد مبارکه بــا اتکا به 
بدون  و  داخلی  توان متخصصان 
حضور هرگونه مشاور یا کارشناس 
خارجی، پس از پشت سر گذاشتن 
ســاخت،  مراحل  موفقیت آمیز 
حمل، نصــب و تســت، مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
کارشــناس اجرای پروژه هــای جنبی و 
پشتیبانی با اعلام این خبر افزود: با توجه به 
افزایش ظرفیت تولید در واحد ریخته گری 
و توسعۀ سالن انبار تختال، پروژۀ جرثقیل 
۵0 تنی جهت نصب در سالن جدید انبار 

تختال در دستور کار قرار گرفت.
احسان شیروانیان چابک سازی و افزایش 
ســرعت جابه جایی تختال ها و در عین 
حال افزایش ایمنی را از اهداف کلیدی این 
پروژه برشمرد و افزود: در طراحی و ساخت 
این جرثقیل از به روزترین تکنولوژی های 

جهان استفاده شده است.
به گفتۀ این کارشــناس فولاد مبارکه، 
جرثقیل مذکور امــکان حمل تختال با 
دمای ۷00 درجۀ سانتی گراد را داراست. 
این قبیــل جرثقیل ها بــه طراحی های 
پیچیــده و تخصصی در قســمت های 
مختلف، ماننــد ایجاد ســپر حرارتی و 
ایزولاســیون نیازمندنــد تــا بتوانند از 
تجهیــزات حســاس و تابلــو برق های 
نصب شده روی جرثقیل در محدودۀ دمای 
زیر ۳0 درجه و کامــلا ایزوله محافظت 

کنند.
بازســاخت  قابلیــت  وی 
باعــث  کــه  را   )regenerative(
صرفه جویی در مصرف انرژی می شود، از 
ویژگی های دیگر این جرثقیل دانست و 
در توضیح این قابلیت گفت: هنگام پایین 
آوردن اجســام و یا ترمز کردن و اعِمال 
گشــتاور منفی به محور موتور، انرژی ای 
تولید می شود که باید به نحوی از سیستم 
خارج گردد تا اضافه ولتاژ رخ ندهد. معمولا 
این انرژی از طریق قــرار دادن مقاومت 
و تبدیل شــدن به انرژی گرمایی تخلیه 
می شــود. این مقاومت ها به دلیل ارزان 
بودن و سادگی نصب به شکل گسترده ای 
مورد اســتفاده قرار می گیرد، ولی در این 
جرثقیل از این مقاومت ها استفاده نشده و 
تکنولوژی به کاررفته در آن به گونه ای است 
که این انرژی به جای تخلیه و هدررفت، 
مجددا در چرخۀ مصــرف جرثقیل قرار 
می گیرد و همین امر باعث صرفه جویی 

قابل توجه در مصرف انرژی می گردد.
شیروانیان با بیان اینکه کلاسِ کاری این 
جرثقیل A۸/M۸ اســت گفت: فاصلۀ 
بین ریل های حرکت طولی ۳۵.۵ متر و 
سرعت حرکت طولی جرثقیل 120 متر 

در دقیقه است. 
ضمن اینکه سرعت بالابری قلاب اصلی 
آن 1.۷ تــا 1۷ متر بر دقیقه و ســرعت 
بالابری قلاب کمکی 1.2 تــا 12 متر بر 
دقیقه است. کارشناس اجرای پروژه های 
جنبی و پشــتیبانی فــولاد مبارکه در 
همین خصــوص از همکاری شــرکت 
جرثقیل پولاد به عنوان پیمانکار پروژه، 
مدیریت های اجــرای پروژه های جنبی 
و پشتیبانی، بازرســی فنی، اتوماسیون 
و ابزار دقیق، فولادســازی و ریخته گری 
مداوم و واحدهای تعمیرات جرثقیل های 
سقفی ناحیۀ ریخته گری مداوم، حفاظت 
فیزیکی، حمل ونقل، ایمنی فنی، شرکت 
فنی مهندسی فولاد و سایر پیمانکاران و 

واحدهای مربوطه تشکر و قدردانی کرد.

industry

فعــالان صنعــت فــولاد کشــور بــر ایــن عقیــده انــد کــه تحریــم هــای فــولاد موضــوع جدیــدی 
نیســت کــه امــروز بخواهــد ایــن صنعــت اســتراتژیک را از پــای در آورد. اگرچــه طــی چهــار دهــه 
ــا  ــت، ام ــوده اس ــا ب ــم ه ــر تحری ــف درگی ــه در ادوار مختل ــولاد مبارک ــلامی، ف ــلاب اس ــد از انق بع
همپــای ایــن محدودیــت هــا، راه هــای عبــور از آن را نیــز آموحتــه اســت. بــه گفتــه کارشناســان، 
آنچــه ســد راه فــولاد مبارکــه مــی شــود، تحریــم هــا و بــه نوعی حاشــیه ســازی هــای داخلی اســت 
کــه شــاید مــی توانــد دســتمایه تحریــم کننــدگان خارجــی بــرای فشــار بــر ایــن مجموعــه بــزرگ 

فــولادی شــود.

حجت الاسلام امیرقلی جعفری، نمایندۀ مردم بروجن در مجلس در دیدار با مدیرعامل شرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری از اقدامات مؤثر این شرکت در زمینۀ تعهد به مسئولیت های 
اجتماعی، قدردانی کرد.. مدیرعامل ورق خودرو چهارمحال و بختیاری نیز ضمن استقبال 
از طرح های پیشنهادی نمایندۀ شهرستان بروجن، توســعۀ پایدار را رمز شکوفایی استان 
چهارمحال و بختیاری و شهرستان بروجن عنوان کرد. وحید میرزایی  افزود: با تلاش کارکنان، 
به روند روبه رشد  بی نیازی از واردات ورق گالوانیزۀ در صنعت خودروسازی سرعت بخشیده ایم.

قدردانی  از ورق خودرو در زمینه مسئولیت های اجتماعی
رضا شهرستانی، عضو هیئت مدیرۀ انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، با اشاره به اهمیت 
تولید تختال  با ضخامت ۳00 میلی متر توسط فولاد مبارکه اظهار داشت: تولید اسلب های 
ضخیم برای صنعت فـولاد کشور، به ویـــــــژه فولادمبارکه، بسیار مهم است. وی افزود: 
مزایای تولید اسلب های ضخیم را می توان با توجه به ابعاد کمّی و کیفی آن بررسی کرد. از 
یک سو، ورق های عریض در شرکت فولاد اکسین می تواند در ابعاد بزرگ تر تولید شود و از 

سوی دیگر، می توان براساس استانداردهای جهانی، تختال تولید کرد.

تولید تختال ضخیم نتیجه اعتماد به متخصصان داخلی

بهره برداری از 
جرثقیل 50 تنی

اثر تحریم مدیرعامل فولادمبارکه بر صادرات صنعت فولاد بررسی شد؛

پازل تحریم های فولاد مبارکه
به اعتقاد کارشناسان، سیاست گذاری اشتباه داخلی، تاثیر بیشتری نسبت به تحریم های خارجی دارد

 نوسان: محمود ارباب زاده، مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت، 
تکمیل و راه اندازی پروژۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم را یکی 
از مهم ترین اهداف این شــرکت اعلام کرد. وی با تأکید بر اینکه 
این پروژه با پشتیبانی و همکاری شرکت فولاد مبارکه و سازمان 
ایمیدرو در حال حاضر 87 درصد پیشرفت فیزیکی داشته گفت: 
با بهره برداری از پروژۀ مذکور می توان به ظرفیت سالانۀ تولید 8۰۰ 

هزار تن اسلب دست یافت.
ارباب زاده از وارد شدن جرثقیل های سقفی سنگین این پروژه به فاز راه اندازی خبر داد 
و گفت: با بهره برداری از این جرثقیل ها، عملیات نصب تجهیزات سنگین کوره ها نیز 
آغاز خواهد شد.وی در ادامه اظهار داشت: پروژه های زیربنایی این طرح، شامل خط 
انتقال پساب و پروژۀ خط انتقال برق و پست 400 کیلوولت با ۹۹.۵ درصد پیشرفت 
با هدف تأمین پایدار آب و انرژی الکتریکی موردنیاز واحدهای تولیدی شرکت، آمادۀ 

برق دار شدن است.
مدیر تکنولوژی و توسعۀ شرکت فولاد سفیددشت نیز در خصوص اجرای پروژه های 
توسعۀ این شرکت، ازجمله پیشرفت ۵۶ درصدی تصفیه خانۀ مرکزی آن گفت: در 

حال حاضر پروژۀ خط انتقال پساب شهر بروجن راه اندازی و در حال فعالیت است.
جمشید علی بابایی گفت: خط انتقال پساب شهر بروجن و تصفیه خانۀ مرکزی فولاد 
سفیددشت، تأمین پایدار آب صنعتی موردنیاز برای راهبری واحدهای آهن سازی و 
فولادسازی و در کنار آن تحقق ملاحظات زیست محیطی مصرف آب، با استاندارد 

ISO14001 را به دنبال خواهد داشت.
وی مدیریت و ساماندهی بهینۀ ضایعات تولید را یکی از دغدغه های اصلی مجموعۀ 
فولاد سفیددشت دانست و تصریح کرد: با راه اندازی واحد بریکت سازی که در حال 
حاضر ۸4 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، علاوه بر تحقق بخشی از این اهداف با در 
نظر گرفتن الزامات زیست محیطی، گامی اساسی در راستای ارزش آفرینی و افزایش 

بهره وری تولید برداشته خواهد شد.
مدیر تکنولوژی و توسعۀ شرکت فولاد سفیددشت خاطرنشان کرد: شرکت فولاد 
سفیددشت در ســال ۹۹ موفق به پیاده سازی سیستم مدیریت کیفیت بر اساس 
 SGS و دریافت گواهینامه از شرکت بین المللی  ISO ۹001:201۵ استاندارد
شده اســت؛ ضمن اینکه سیستم های مدیریت محیط زیســت )14001:201۵ 
ISO( و مدیریت ایمنی و سلامت شغلی )ISO 4۵001:201۸( نیز در مرحلۀ 
پیاده سازی اســت.وی گفت: همچنین پروژۀ تأمین و ارتقای زیرساخت شبکه و 
دیتاسنتر تکمیل و راه اندازی شده که از مزایای انجام این پروژه می توان به افزایش 
ضریب امنیت اطلاعات جاری در شرکت در کنار تأمین زیرساخت مناسب برای 

سرویس های فناوری اطلاعات اشاره کرد.

پيشرفت ۸۷ درصدی 
پروژۀ فولادسازی شرکت فولاد سفيددشت

با همکاری فولاد مبارکه میسر شد؛

 نوســان:مدیر فروش داخلــی فولاد 
مبارکه گفت: به نظر می رســد اســتفاده 
شــرکت های تولیدکننــده روغن نباتی 
و ســایر تولیدکنندگان مــواد غذایی از
 بســته بندی های دیگر دلیلــی به غیر از 
عرضه ورق قلع اندود دارد، زیرا عرضه این 
محصول نسبت به سال قبل رو به افزایش 
بوده و حتی بخشــی از تولیدات ورق قلع 
اندود در انبار شرکت های تولیدکننده دپو 

گردیده است.
محمد تاج میرریاحی مدیر فروش داخلی 

فولاد مبارکه در گفتگو با خبرنگار ایراسین 
در مورد عرضه ورق قلع اندود به بازار گفت: 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان در ده ماهه 
سال جاری ۸۸۳۸0 تن ورق قلع اندود به 
بازار عرضه نموده است که نسبت به مدت 
مشابه ســال قبل )۸۳۷۷0 تن(، ۵ درصد 

رشد را نشان می دهد. 
وی افزود: از نظر قیمت نیز همواره قیمت 
ورق قلع اندود داخلی کمتر از قیمت های 
جهانی ایــن محصول بوده اســت و فولاد 
مبارکه به منظور حمایت از تولیدکنندگان 

قوطی های بسته بندی مواد غذایی از جمله 
حلب روغن و قوطی کنســرو و رب گوجه 
فرنگی، محصولات قلع انــدود را همواره با 
اعتبار اسنادی مدت دار عرضه نموده است.

مدیر فروش داخلی مجتمع فولااد مبارکه 
با بیان این مطالب گفت: در دو عرضه اخیر 
فولاد مبارکه، تناژ معامله شــده ورق قلع 
اندود در بورس کالا کمتر از تناژ عرضه بوده 
اســت، به طوری که در تاریخ 22/10/۹۹  
فولاد مبارکه ۳۵00 تــن ورق قلع اندود 
عرضه نمود که 1۹۵0 تن از آن معامله شد 

و در تاریخ ۶/11/۹۹  نیــز 4۵00 تن ورق 
قلع اندود عرضه کــه 41۵0 تن خریداری 
گردید. بنابراین به نظر می رســد استفاده 
شــرکت های تولیدکننده روغن نباتی و 
ســایر تولیدکنندگان مواد غذایی از بسته 
بندی های دیگر دلیلی به غیر از عرضه ورق 
قلع اندود دارد، زیــرا عرضه این محصول 
نسبت به ســال قبل رو به افزایش بوده و 
حتی بخشی از تولیدات ورق قلع اندود در 
انبار شرکت های تولیدکننده دپو گردیده 

است.

مدیر فروش داخلی فولاد مبارکه مطرح کرد:

افزایش 5 درصدی عرضه ورق قلع اندود فولاد مبارکه در ده ماهه امسال
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 نوســان: با توجه به اهمیت اطلاع از آخرین وضعیت پارامترهای 
کیفی نواحی تولیدی، پروژه ای با عنوان »داشبورد مدیریت کنترل 

کیفی« طراحی و اجرا گردید.
محمــدمــهدی مــرنــدی، رئیــس کنــتــرل کیــــــفی فولادسازی و 
ریخته گری مداوم فولاد مبارکه، ضمن اعلام این خبر گفت: امروزه نقش مهم ارتقای 
کیفیت محصولات و خدمات در بقا و افزایش سودآوری سازمان ها بر کسی پوشیده 
نیست. تمامی شرکت ها و سازمان های ســرآمد دنیا دو موضوع نوآوری و کیفیت 
را سرلوحۀ اهداف خود قرار داده اند و پیوسته در جهت بهبود مستمر کیفیت گام 

برمی دارند.
وی با تأکید بر اینکه مدیریت شرکت فولاد مبارکه از ابتدای بهره برداری به افزایش 
کیفیت محصولات و ارتقای روزافزون رضایت مشتریان عنایت ویژه ای داشته اند، 
ادامه داد: در همین خصوص و با توجه به اهمیت اطلاع از آخرین وضعیت پارامترهای 
کیفی نواحی تولیدی، پروژه ای با عنوان »تهیه داشبورد مدیریت کنترل کیفی« 

طراحی و اجرا شد.
وی در تشریح چگونگی اجرای این پروژه گفت: این پروژه در دو فاز تعریف شد؛ در فاز 
اول آن که به اجرا رسیده، مهم ترین پارامترهای کیفی هریک از چهار ناحیۀ تولیدی 
مشخص می شود و توسط نشانگرهای مدرج برای مخاطبان نمایش داده می شود. 
در پایین هر نشانگر، عدد واقعی هر پارامتر و همچنین برنامۀ )Plan( سال و روی 
نیم دایرۀ نشانگر نیز از پایین ترین عملکرد سالانه به قبل با رنگ قرمز و از بهترین 
عملکرد به بعد با رنگ سبز نمایش داده شده است. عدد مربوط به برنامۀ سال، با رنگ 
آبی نوشته شده و روی نشانگر با یک خط آبی رنگ باریک مشخص شده است. عدد 
واقعی هر پارامتر در آن لحظه نیز با عقربۀ مشکی رنگ در نشانگر نمایش داده می شود. 
مرندی گفت: در ناحیۀ نورد گرم نیز بازده کیفی کل نورد گرم و همچنین بازده کیفی 
سهم نورد گرم نشان داده شده است و ناحیۀ نورد سرد دارای سه صفحۀ مجزاست. 
در قسمت محصولات پوشش دار، بازده کیفی محصولات گالوانیزه، رنگی و قلع اندود 
قابل مشاهده است. وی از اجرا شدن فاز دوم این پروژه در سال آینده خبر داد و گفت: 
اطلاعات جزئی تری از پارامترهای کیفی نواحی تولیدی مانند درصد عیوب تختال به 
تفکیک ماشین های ریخته گری، درصد عیوب هریک از واحدهای ناحیۀ نورد 

سرد به طور جداگانه و... به داشبورد اضافه خواهد شد.
مرندی در خاتمه از حمایت ها و راهنمایی های ارزشمند مدیر کنترل کیفی 
و همچنین همکاری تمامی کارشناسان کنترل کیفی نواحی تولیدی و واحد 
سیستم ها و فناوری اطلاعات و شرکت ایریسا که در به ثمر رسیدن این پروژه 

نقش مهمی ایفا کردند، تشکر و قدردانی کرد.

طراحی و اجرای داشبورد مدیریت 
کنترل کيفی در فولاد مبارکه

رئیس کنترل کیفی فولادسازی و ریخته گری مداوم خبر داد:
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پنجمین دوره جایزه مسئولیت اجتماعی مدیریت، ۷و ۸ بهمن ماه همزمان با پنجمین 
کنفرانس ملی فرهنگ سازمانی با رویکرد مدیریت بحران با حضور صاحبان صنایع و 
بنگاه های مختلف کشور در محل دانشگاه خاتم تهران برگزار شد و ذوب آهن اصفهان 
توانست تندیس برنزی پنجمین دوره جایزه مسئولیت اجتماعی را کسب کند. مهرداد 
اسماعیلی- مدیر آبرسانی شرکت با اعلام این خبر گفت: امروزه سازمان ها باید تلاش 
کنند تا با سازمان دهی به سطح وسیع تری از نیازهای ذی نفعان، پاسخ گو باشند.

معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب اصفهان است، گفت: تا زمانی که سامانه 
دوم آبرسانی اصفهان بزرگ وارد مدار نشود، در تامین آب شرب اصفهانی ها به 
خصوص در پیک مصرف و ایام گرم سال دچار مشکل هستیم، با این وجود راهی به 
جز مدیریت مصرف، توزیع و فشار آب نخواهیم داشت. ناصر اکبری، افزود: با توجه به 
اینکه تا اواخر اردیبهشت ماه فصل بارندگی است، میزان بارش ها اثرقابل توجهی بر 

ذخیره سد خواهد گذاشت.

نگران تامین آب شرب هستیمکسب تنديس مسئولیت اجتماعی توسط ذوب آهن
 مراقبت

 نوسان: از حدود یکسال قبل حجم بیشــتر  اخبار نه تنها در ایران 
بلکه در کل دنیا به شیوع ویروس کرونا اختصاص داشته است .شاید 
دور از باور بود که COVID-۱۹ روزی مهمان ناخوانده  اکثر کشورها 
شود. البته اطلاع رســانی های پی در پی رسانه های خبری و توصیه 
مکرر پزشکان تا حدود زیادی افراد را نسبت به نحوه انتشار ویروس 
و راه های پیشگیری از انتقال آن آگاه کرده است. آنچه که بیشتر بدان 
اشاره شده شستشوی مکرر دست ها با آب و صابون است. اما به این 
نکته هم باید توجه داشــت که یکی دیگر از راه های ابتلا به ویروس 
کرونا چشم ها هستند که کمتر به این موضوع اشاره شده است. بدین 
منظور هفته نامه "نوســان"  برای پاسخ به سوالاتی چون چگونگی 
انتقال کرونا از طریق چشم و راه های مراقبتی از این عضو گفتگویی 
ترتیب داده اســت با دکتر علیرضا پیمان،جراح پیوند قرنیه و عضو 

هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان که در ادامه می خوانید:

 نوسان:چگونه ویروس کرونا از طریق چشم وارد بدن می شود؟
چشم می تواند راه ورود ویروس کرونا به بدن انسان باشد، اگر کسی دست آلوده 
را به چشمانش بزند، ممکن است به این بیماری دچار شود.تماس قطرات ریز 
آلوده به ویروس در زمان عطسه یا سرفه و تنفس فرد مبتلا، با سطح چشم نیز 

می تواند باعث انتقال بیماری شود. 
 نوسان:درباره علائم چشمی در مبتلایان به COVID-۱۹ توضیح 

دهید.
در افرادی که مبتلا به بیماری هستند اشک چشم ممکن است آلوده به ویروس 
باشد و در یک یا دو درصد مبتلایان به بیماری کرونا قرمزی و التهاب ملتحمه 
چشم دیده می شود که نیاز به درمان چشم پزشــکی ندارد و باید طبق روال 
تعیین شده با توجه به سایر علایم مثل تب و مشکل تنفسی بیماری کرونا تحت 

بررسی و درمان قرار گیرد.
 نوسان: چگونه ازچشم در برابر  ویروس کرونا محافظت کنیم؟

انجام مراقبتها و توصیه هایی که از طریق وزارت بهداشت اعلام می شود الزامی 
است. به ویژه از دست زدن به صورت و مخصوصاً چشمها در زمانی که از تمیز 
بودن دستها مطمئن نیستید اکیدا خودداری کنید. چشمها نباید در معرض 

ترشحات یا عطسه و سرفه و تنفس افرادی که مشکوک به ابتلا هستند باشد.
 نوسان: چه بیماران چشمی بیشــتر در معرض خطر ابتلا به کرونا 

هستند؟ 
کسان یکه از لنز تماسی استفاده می کنند در صورت امکان بهتر است فعلاً از 
عینک استفاده کنند تا دستکاری سطح چشم به حداقل برسد و اگر مجبور 
به استفاده از لنز تماسی هستند حتماً قبل از گذاشتن یا برداشتن لنز از روی 
چشم دستان خود را کاملاً بشویند.بهتر است برای موارد غیر ضروری به مطب 
های چشم پزشکی و بیمارستانها مراجعه نکنند و در زمان انتظار برای معاینه، 
برای جلوگیری از ازدحام، بهتر است خارج از سالن انتظار و در فضای باز یا داخل 

خودرو منتظر بمانند و تعداد افراد همراه، حداقل ممکن باشد.
 نوسان: چه توصیه ای برای بیماران چشمی دارید؟

اگر کسی علایم سرماخوردگی، تب، یا سرفه داشته باشد بهتر است به مکانهای 
عمومی نرود و اگر به علت مشکل شدید یا اورژانسی چشم ناچار است به مرکز 
چشم پزشکی مراجعه کند، باید حتماً از ماســک تنفسی برای جلوگیری از 
سرایت بیماری به سایر افراد استفاده کند و در بدو ورود، پرسنل مرکز را در مورد 
وضعیت مطلع کند تا معاینه سریعتر و با تمهیدات لازم انجام شود. همچنین از 
آنجا که در زمان معاینه، فاصله بین چشم پزشک و بیمار بسیار کم است، حین 
معاینه نباید صحبت کنید و در زمان هایی که شیوع بیماری  و بالطبع احتمال 

ابتلا زیاد است از ماسک یا پوششی برای دهان و بینی استفاده کنید.
 نوسان:درباره نحوه اســتفاده از موادضدعفونی کننده و شوینده و 

تاثیر آن بر سلامت چشم توضیح دهید.
بو و بخارهای مواد شوینده و سفید کننده می تواند باعث تحریک سطح چشم 
شود که بعد از مدتی خود به خود بهتر می شود. کسانیکه خشکی چشم دارند 
یا احساس ناراحتی می کنند، می توانند برای راحتی چشم از قطره های اشک 
مصنوعی و سایر داروهای مرطوب کننده سطح چشم در حد مورد نیاز استفاده 
کنند.اگر مواد ضد عفونی کننده به چشم پاشیده شود به سرعت باید چشمها با 

مقدار زیادی آب شسته شوند.

عينك را 
جایگزین لنز کنيد

گفتگوی نوسان با دکترعلیرضا پیمان، چشم پزشک وجراح پیوند قرنیه

نوســان: بســیاری از دردهای 
ناحیه ستون فقرات با روش های 
غیرجراحی درمان می شــوند. 
دکتر شــاهرخ نوری، متخصص 
این موضوع  به  دردضمن اشاره 
می گوید: یکی از علل شــایع 
مشکلات ستون فقرات، دیسک 
کمر است که از طریق درگیری 
ریشــه های عصب سیاتیک پا 
باعث انتشار درد در تمامی طول 
عصب سیاتیک از ناحیه کمر به 
سمت پایین حتی تا انگشتان پا 
می شود که به صورت مورمور یا 

گزگز شدن بروز می کند.
وی افــزود: همچنین طبــق گفته 
بیماران سرد و گرم شــدن زانوها و 
پاهــا و حتی مشــکلات راه رفتن و 
لنگیدن، بیدار شدن از خواب هنگام 
اســتراحت مخصوصاً شــب ها در 
اثر درد و حتی در موارد پیشــرفته 
اختلالاتی شامل بی اختیاری ادرار 

و مدفوع هم وجود دارد.
متخصــص درد تصریــح کرد:این 
بیماران با درمــان زانو خواهند دید 
که هیچیــک از مشکلاتشــان حل 

نشده است. 
بنابراین پیشــنهاد می شــود ابتدا 
درمــان مشــکلات ســتون فقرات 
کمــری ازجملــه بیــرون زدگــی 
دیســک کمر صورت پذیرد، سپس 
درصورتیکه مشکل آنها حل نشد به 

درمان زانو و اندام تحتانی بپردازند.
 دکتر نوری در پاســخ بــه اینکه آیا 
در بیماران مذکور درمان دیســک 
کمر با اســتراحت و دارو جواب می 
دهد خاطرنشان کرد: اگر مشکلات 
ســتون فقرات با اســتراحت و دارو 
در طول یــک الی حداکثــر دو ماه 
بهبود نیافــت یکــی از روش های 
بسیار مناســب، اپیدورال کمری و 
تزریق داروی ضدالتهاب در این فضا 
میباشد که بســیار مؤثر و سودمند 

است.
وی در ادامــه درباره نحــوه انجام 
روش درمانــی اپیــدورال گفت: دو 
رویکرد عمده برای درمان دیســک 

کمر پیش رو داریم :

اول: اپیدورال کمری و تزریق 
داروی ضدالتهاب

چــون بیــرون زدگی دیســک در 
کانال نخاعی باعث فشار و درنتیجه 
التهاب روی ریشــه هــای عصبی 

کمری میشود.
 این امر باعــث درد در ناحیه کمر و 
بیشــتر از آن درد در ناحیه باسن و 
پاها کــه در حقیقت همان مســیر 
عصب ســیاتیک پا اســت، خواهد 
شــد که با این عمل التهاب از روی 
ریشه های عصبی برداشته شده و به 
طور چشــمگیری باعث کاهش درد 

ناحیه کمری، باسن و پاها می شود.

دوم: عمل خارج کردن دیسک 
از طریق پوست

این عمل با اســتفاده از یک داروی 
ســراتیو یا آرامبخش در اتاق عمل 
و بــدون جراحی یا برش پوســت با 
بیحســی موضعی پوست کمر انجام 
می پذیرد و در آن قســمت مرکزی 
دیســک بین مهرهای که به داخل 
کانال نخاعی وارد شده است، تخلیه 

می شود.

 نوسان:به چه فردی چاق گفته می 
شود و چه فرقی با اضافه وزن دارد؟

برای تعیین میزان اضافــه وزن و چاقی از 
شــاخص توده بدنی BMI استفاده می 
شود که به صورت کســری از تقسیم وزن 
به قد به دســت می آید. که به این صورت 

است: 
بین 1۸.۵ تا 2۵ وزن نرمال

بین 2۵تا2۹.۹ دارای اضافه وزن
بین ۳0تا ۳4.۹ چاقی درجه یک
بین ۳۵تا۳۹.۹ چاقی درجه دو
بین 40تا44.۵ چاقی درجه سه

 نوسان: آیا چاقی ارثی است ؟
وراثت و ژنتیــک در چاقی تاثیر دارد اما به 
میزان کمتر از 20 درصد. و اگر فردی از نظر 
ســابقه خانواده و فامیل دچار چاقی است 
باید رژیم غذایــی را رعایت کند که دچار 
چاقی نشــود. پس حتی چاقی ارثی هم 

قابل پیشگیری است.
 نوســان: چه علتهایی سبب بروز 

اضافه وزن در افراد می شوند.
مهمترین عللی که ســبب بروز چاقی در 
افراد عدم تحــرک و فعالیــت بدنی، کم 
کاری غذه تیروئید، اختلال هورمون های 
زنانه، افزایش مصرف فست فودها ، نوشابه 
ها و شیرینی و سایر مواد خوراکی ناسالم، 
پرخــوری و عــدم وجود خــواب کافی و 
منظم  میباشد. رژیم غذایی باید به صورت 
تخصصی برای فرد رژیــم گیرنده تجویز 
شــود و به صورت مداوم پایش و ارزیابی 

ماهانه انجام شود تا هر ماه 2 تا 4 کیلوگرم 
از وزن کاهش پیدا کند.

 نوسان:برای کوچک کردن شکم و 
پهلو چه روشی مناسب است؟

قطعا چربی اضافه ناحیه شــکم و پهلو در 
طی پرخــوری و بی تحرکی ایجاد شــده 
است پس راه حل آن اســتفاده از ورزش و 

رژیم غذایی اصولی است.
  نوسان:با انجام بدن سازی می توان 

وزن را کم کرد؟
بدنســازی یکی از بهترین ورزشــها برای 

کاهش وزن و افزایش ساخت عضله است.
  نوســان: فردی که دچار کم کاری 
تیروئید است چطور می تواند رژیم 

بگیرد؟
فردی که کم کاری تیروئیــد دارد و دارو 
مصرف می کند با ســایر افراد نرمال هیچ 
تفاوتی ندارد چون میزان سطح هورمون 
TSH و سایر هورمونهای تیروئید در بدن 
این فرد مانند افراد دیگر اســت و اگر رژیم 
غذایی تخصصی در کنار ورزش در برنامه 

این فرد باشد قطعا نتیجه خواهد گرفت.
 نوسان: چه روشی برای کاهش وزن 
افراد مبتلا به دیسک کمر و همچنین 

زانودرد موثر است؟
این افراد بــه علت محدودیــت در انجام 
ورزشــهای عــادی باید بــه متخصص 
حرکتهای اصلاحی مراجعه کنند و برنامه 
ورزشی متناسب با مشــکل خود دریافت 
کنند. سپس از یک متخصص تغذیه برنامه 

غذایی تخصصی کاهش وزن داشته باشند. 
برنامه غذایی این افراد با افراد عادی تفاوتی 

ندارد.
   نوسان:برای لاغرکردن ران و ساق 

پا، چه روشی را پیشنهاد می دهید.
ورزش کــردن منظــم و در صــورت 
عدم جــواب دهــی ورزش، اســتفاده از 

دستگاههای لاغری موضعی.
  نوســان: اضافــه وزن در دوران 
بارداری چه اختلالاتــی را می تواند 
برای مادر و جنین به دنبال داشــته 

باشد؟
مادران دارای اضافه وزن ممکن است دچار 
دیابت دوران بارداری و فشارخون حاملگی 
شوند و زایمان آنها ممکن است سخت تر 
از سایرین باشد. جنین ممکن است دچار 
وزن گیری زیاد شده و هنگام زایمان دچار 
آسیب شود خصوصا در زایمانهای به روش 

طبیعی.
 نوسان: مادری که کودک شیرخوار 
دارد چگونه می تواند با رژیم غذایی 

خود را به وزن ایده آل برساند؟
برای دوران شــیردهی رژیم های کاهش 
وزن تخصصی دوران شــیردهی توســط 
متخصص تغذیه برای این مادران تجویز 
می شود و مادر با شیب ملایم و بدون کم 
شدن شــیر و کاهش انرژی، آرام آرام وزن 

خود را کم می کند.
  نوســان:: برای کاهش چربی دور 

شکم و پهلو چه باید کرد؟

چربی شــکم و پهلو حاصل اضافه وزن و 
بی تحرکی اســت. باید ورزش منظم در 
کنار رژیم غذایی تخصصی انجام شــود.

  نوســان:فردی که دچار کم خونی 
اســت و می خواهد به وزن ایده آل 
برسد چه برنامه رژیمی باید داشته 

باشد؟
برنامه غذایی این فرد بایــد حاوی منابع 
آهن از جمله گوشت قرمز )به ویژه گوشت 
گاو( ، جگر، مــرغ ، ماهی )خصوصا ماهی 
تن و ســالمون( ، زرده تخــم مرغ ، غلات 
)گندم، ارزن، جودوسر، برنج قهوه ای و ...( 
، حبوبات )نخود، لوبیا قرمز، لوبیای سویا، ( 
، سبزي هاي سبز تیره ) جعفري ، برگهاي 
تیره رنگ کاهو ، برگ چغنــدر و... ( ، انواع 
خشکبار ) توت خشــک ، انجیر خشک ، 
آلو، برگه های زردآلو، کشمش، خرما و .. ( 
، مغزها ) پسته ، بادام ، گردو، فندق ( و دانه 

ها )کنجد، کتان و...( باشد.
  نوسان:چرا حتی با انجام ورزش هم 

دچار اضافه وزن هستیم؟
قطعا وقتی ورزش می کنید و اضافه وزن دارید 
فقط یک دلیل باقی می مانــد و آن هم مازاد 
بودن غذای دریافتی شماست. یعنی میزان 
کالری روزانه زیادی را اســتفاده می کنید.
  نوسان:استفاده از دمنوش و چای 
سبز و سرکه سیب و سبزیجاتی مثل 
گشنیز می تواند در آب کردن چربی 

دور شکم موثر باشد؟
با قاطعیت تمام در ایــن خصوص عرض 
می کنم، هیچ گونه ماده غذایی، دمنوش، 
مکمل ، دارو و ... روی چربی های شکمی 
حتی سرســوزنی تاثیر ندارد و صرفا فقط 
ورزش و رژیــم غذایــی مــی تواند باعث 
کاهش چربی های ناحیه شکم و پهلو شود.

 نوســان:برای کودکان دچار اضافه 
وزن برای رسیدن به وزن مطلوب چه 

روشی را پیشنهاد می کنید .
کودکان دچــار اضافه وزن باید با شــیب 
کاملا ملایم و آرامی تحت نظر متخصص 
تغذیه با تجویز رژیم غذایی وزن کم کنند 
تا به رشد قدی آنها آسیب وارد نشود. برای 
این دســته از کودکان باید خوراکی هایی 
مانند نوشابه ها، شیرینی ها، کیک، پفک، 
چیپس، شکلاتها، بیســکویت ها، فست 
فود و تمام خوراکی های ناسالم به شدت 
محدود شوند و فعالیت بدنی این کودکان 
افزایش پیدا کند. در کنار این موارد خواب 
کافی به رشــد قدی و کاهش وزن کمک 

می کند.
 نوســان: نظرتون درباره روشهای 
پیشــنهادی کاهش وزن مثل قرص 
لاغری و گوشــواره های لاغری و ... 

چیست؟
هیچ کدام از این روشــها موثر نیســتند. 
گوشواره های لاغری که به نظر اینجانب 
بزرگتریــن کلاهبرداری و شــیادی قرن 
جدید اســت. و داروهای لاغری هم بدون 
رژیم گرفتــن و ورزش هیچگونه کارایی 
ندارند. در مجموع برای رســیدن به وزن 

ایده آل سبک زندگی باید عوض شود.

چربی شکم با دمنوش آب نمی شود
توصيه های دکتر محمد رادفر ،متخصص تغذیه و رژیم درمانی درباره رژیم های لاغری؛  نگاه

درمان زانو
يا ديسک کمر؟

هیچ گونه ماده غذایی، دمنوش، مکمل ، دارو و ... روی چربی های شکمی تاثیر ندارد

بسیاری از ما وقتی در آینه به چهره خود نگاه می کنیم لبخند بر لبانمان نقش می بندد اما بعد از چند 
ثانیه که چشم به سایز دور شکم و کمر و چاقی برخی دیگر از اعضای بدن می افتد لبخند جای خود را 
به به یک آه و ای کاش از ته دل می دهد. اینجاست که دنبال یک نسخه لاغری می گردیم. این روزها 
صفحات اجتماعی پر شده از دعوت افراد به چالش لاغری یا تبلیغ برنامه رژیمی و مصرف انواع دمنوش. 
مخصوصا هر چه به اواخر سال که نزدیک می شویم این بازار داغ تر می شود و همه مبلغان روشها مانند 
متخصص، نسخه تجویز می کنند و چه بسا نسخه هایی که نه تنها ابرو را درست نمی کنند که چشم 
را هم ناغافل کور می کنند. گفتیم تا این نسخه ها بیشتر از این دسته گل به آب نداده اند و همچنین 
برای اینکه آرزوی تناسب اندام خیلی از ما به واقعیت تبدیل شود یک نسخه اصولی و مطمئن از یک متخصص تغذیه و 
رژیم درمانی دریافت کنیم. در این صفحه از سایت نوسان، دکتر محمد رادفر، متخصص تغذیه و رژیم درمانی به پاسخ 

سوالاتی ازین دست پرداخته است که در ادامه می خوانید:  

گفت و گو

گرو  ه  سلامت

 نوســان: تمیز و پاک کردن 
سیستم بدن از سموم نخستین 
قدم برای سلامتی محسوب می 
شود. سم زدایی از بدن در فواصل 
منظم نه تنها به شــما در کنترل 
وزن کمک می کنــد بلکه دارای 
مزایای سلامتی دیگری است. به 
گزارش ایندیاتایمز، در اینجا چند 

معجون سم زدا عبارتند از:
ســم زدایی بــا آب، دارچین و 
سیب:دستور العمل های سالم به 
ســختی طعم  خوبی دارند و این 
یکی هم از این قاعده مســتثنی 
نیست. آب دارچین سیب دارای 
عناصــر غذایی گیاهــی و آنتی 
اکسیدانی اســت که از شما در 

برابر بیماری هایی مانند سرطان، 
فشار خون بالا و بیماریهای قلبی 
محافظت می کند، همچنین این 
نوشیدنی می تواند سوخت و ساز 
بدن شــما را همراه با پاکسازی 
سیســتم تقویت کند. یک عدد 
سیب ریز خرد شــده و یک عدد 
چوب دارچیــن را در یک لیوان 

آب قرار دهید. به درستی ترکیب 
کنید حال نوشیدنی سالم آماده 

است. 
ســم زدایی با زنجبیل، هویج و 
پرتقال: پرتقال غنی از ویتامین 
C، هویــج مملــو از بتاکاروتن 
و زنجبیــل دارای خــواص ضد 
باکتــری و ضد التهابی اســت. 

ترکیب این ســه ماده قدرتمند 
یک نوشیدنی سم زدایی کامل را 

ایجاد می کند. 
به ســادگی می توانید یک عدد 
پرتقال بــا اندازه متوســط، یک 
عدد هویج و یک تکه زنجبیل را 
بردارید و آنهــا را در مخلوط کن 

بریزید.

سم زدایی بدن با نوشيدنی
پاک کردن بدن از سموم نخستین قدم برای سلامتی است؛
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 نوســان: زهرا مرادی، عضو انجمن مامایی درباره تصمیم مجلس برای لغو 
غربالگری جنین گفت:حذف اجبار غربالگــری در دوران بارداری پاک کردن 
صورت مساله اســت. به گزارش پانا وی تصریح کرد: »از هر هزار تولد زنده، ۵ 
نوزاد با اختلال ژنتیکی متولد می شوند که ســالانه تعداد زیادی از کودکان با 
اختلال ژنتیکی به دنیا می آیند و غربالگری جنین مانعی برای تولد نوزادان با 
اختلال ژنتیکی اســت. بنابراین طرح این مسائل برای افزایش جمعیت پاک 

کردن صورت مساله در کشور است.«
این پزشــک متخصص زنان و زایمــان گفت: »غربالگــری ناهنجاری های 
کروموزومی تحولی در نظام مراقبت از مادران باردار است که هیچگاه اجباری 
نبوده و با آگاه سازی والدین انجام می شود که انجام آن کاملا اختیاری و آگاهانه 

است اما حذف اجبار آن امری غیرمنطقی است.

لغو غربالگری جنين 
پاک کردن صورت مساله است

عضو انجمن مامایی  مطرح کرد:
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2  Feb  2021

 no    159

Various
www.eghtesadbazar. ir

شمــاره 
صد و پنجاه و نه

.info@eghtesadbazarنظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید  ir

   احسان گنجی

کتاب “اعتراف های یک تبلیغاتچی” چکیده ای است از اعتراف های دیوید 
اگیلوی پدر تبلیغات مدرن. اگیلوی در این کتاب از تجربه هایش می گوید و 
تکنیک هایی موثر را برای ساختن بهترین کمپین ها و موفق ترین تبلیغات 
را در اختیار خواننده قرار می دهد. در این کتاب می آموزیم که تنها بخش 
کوچکی از خلق یک اثر تبلیغاتی مرهون الهام ها و نوگرایی ذهن است و 

بخش اعظم آن به دانش و سخت کوشی فرد بستگی دارد. 

بـه گفتـه اگیلـوی، یکـی از اصلی ترین مشـکلات موجـود در دنیای تبلیغـات، وجود 
آدم هایـی اسـت کـه ذهن شـان بیشـتر معطـوف به سـودآوری اسـت، نـه خلاقیت. 
مشـکل دیگـر این اسـت که آژانس هـای تبلیغاتی با تکـرار اشـتباه های قدیمی، پول 
مشـتریان خـود را به هـدر می دهند. “اعتراف هـای یک تبلیغاتچی” به چهـارده زبان 
زنـده دنیا ترجمه شـده اسـت. در این مقاله 10 نکته ی بازاریابـی، توصیه های یکی از 
بزرگ تریـن مردان دنیای کسـب وکار، همراه با مثال هایی به روز کـه از کتاب »اعتراف 

هاییک تبلیغاتچی« اسـتخراج شـده اسـت، به شـما ارائه می شود.

اول: مشتری کودن نیست
آگیلـوی در 1۹۶۳ بـه ایـن نکته ی اغلب مغفول مانده، اشـاره کرد: »مشـتری از آنچه 
فکـر می کنیـد باهوش تـر اسـت و روز بـه  روز باهوش تـر می شـود.« امـروزه ۷۳ درصد 
مشـتریان پیش از خرید، دربـاره ی محصول در اینترنت تحقیق می کنند. محصولات 
نامرغـوب بـا وجود مشـتریان زرنگ، دوام نمی آورند. شـما نمی توانید بـا فریب آنها به 

سـود برسـید  )اگر هم توانسـتید، مدت زیادی طول نمی کشـد(.
دوم: هرچه تبلیغات حاوی اطلاعات مفیدتر، قانع کننده تر

بلاگ هـا و کتاب هـای الکترونیکی مملـو از اطلاعات مجانی هسـتند. به همین دلیل 
طرفـداران زیـادی دارنـد. اگـر اطلاعات مفیـد، کاربـردی و قابل اعتمـاد را مجانی در 
اختیـار مشـتری بگذاریـد، اعتماد او جلب شـده و خواهـان همکاری با شـما خواهد 

. شد
سوم: عنوان، برگ برنده است

از عنوانی اسـتفاده کنید که توجه مشـتریانی را که به دنبال محصول شـما هسـتند، 
جلـب کنـد. عنوان هـا به ویـژه، عنوان هـای سـاده و سَرراسـت، فـروش را تقویـت 
می کننـد. در راهبردهـای بازاریابـی بـا ایمیل، عنـوان ایمیل، مهم ترین عنصر اسـت. 
حرفه ای هـا نیمـی از زمـان خـود را صرف یافتن عنوان مناسـب بـرای نامه می کنند.

چهارم: بازاریابی رسانه ی انتقال اطلاعات است
بـا وجـود نظرات مخالـف متعدد، پژوهش هـای بی شـماری این عقیـده ی آگیلوی را 
تأییـد کرده انـد. »کلـوپ اصـلاح یـک دلاری« یک مثـال موفق اسـت. تمامـی مدل 
کسـب وکار آنهـا بر این ایده اسـتوار بود که شـما می توانید با صرف چنـد دلار در ماه، 
یـک اصـلاحِ صورت عالی داشـته باشـید. تبلیغـات بازرگانی آنهـا فوق العاده بـود، اما 
آنهـا کار مهم تـری کردنـد. آنها برندهای بیهـوده گران قیمت تیغ اصلاح را کـه بازار را 
قبضـه کـرده بودند، به چالش کشـیدند. طی چند سـال، »کلوپ اصـلاح یک دلاری« 
ارزشـی معـادل 120 میلیون دلار پیدا کرد. به قـول آگیلوی: آنچه می گویید از اینکه 

چگونـه می گویید، مهم تر اسـت.
پنجم: با زبان خودش با او حرف بزنید

زبـان پرُطَمطـراق، اصطلاحـات تخصصـی و لحـن تشـریفاتی دیگـر طرفدار نـدارد. 
در مقابـل، زبـان محـاوره ، دنیـای بازاریابـی را تسـخیر کـرده اسـت. کارزار تبلیغاتی 
»فرآورده هـای لبنـی کالیفرنیـا« بـا شـعار »شـیر داری؟« یـا »انجامش بده!« شـعار 
تبلیغاتـی »نایکـی« و این آخرها موفقیت خیره کننده ی »تاکو بل« با شـعار »وعده ی 

غـذای چهـارم«، نمونه هایـی از این دسـت هسـتند. 
ششم: افرادی را استخدام کنید که از شما بهتر هستند

آنهـا را بـه حـال خـود بگذاریـد تـا راهشـان را پیدا کننـد. به دنبال کسـانی باشـید 
کـه بهترین هـا را می خواهنـد و نـه کسـانی کـه با جریـان رایـج کنار می آینـد. تنها 

بهترین هـا را بـه کار بگیرید. 
هفتم: تصویر، شخصیت را می سازد

محصـولات و کالاهـا هـم ماننـد انسـان ها شـخصیت دارنـد و می تواننـد در بـازار 
اعتبـار کسـب کـرده یـا آن را از دسـت بدهنـد. حرفه ای هـا درسـتی ایـن نکتـه را 
تأییـد می کنند. »کوکاکولا« می توانسـت یک نوشـیدنی سـودای سـاده باقـی بماند. 
امـا به لطُـف راهبردهای تبلیغاتـی و برندسـازی اش، تبدیل به یکـی از قدرتمندترین 

نام هـای دنیای کسـب وکار شـد. 
هشتم: تبلیغات بدون تحقیق،  خطرناکند 

تحقیـق و پژوهـش برای آگاهی از خواسـتِ مشـتریان از شـما و نیز آگاهـی از تصور 
آنهـا از برند شـما ضروری اسـت. اگـر زمان کافی بـرای تحلیل کسـب وکارتان صرف 
نکنید، از مسـیر موفقیت خارج خواهید شـد. به قول دیوید آگیلوی: اگر می خواهید 

تبلیغات شـما همیشـه در حال پیشـرفت باشـد، هرگز آزمودن را متوقف نکنید.
نهم: خلاقیت را فراموش نکید

مدیـران بازاریابـی با تکیه ی بیش از حد به تحقیـق و پژوهش، خلاقیت و پیش بینی 
را فرامـوش کرده انـد، تحقیـق و پژوهـش کمـک بزرگی اسـت اما شـما بـرای اینکه 
سرنوشـت کسـب وکارتان در دسـتان خودتان باشـد، باید بتوانید تصمیمات اساسـی 
بگیرید، قاطعانه اقدام کنید و نوآور باشـید. عدم بررسـی و قضاوت درسـت در هنگام 

بازاریابـی محصـول، می توانـد منجر بـه از دسـت دادنِ چندباره ی پول تان شـود. .
دهم: ایده بزرگ و جذاب بدهید

یـک ایـده ی بـزرگ و جـذاب می توانـد توجهـات را جلـب و خریـداران را بـه خریـد 
محصـول شـما ترغیب کنـد. این نکته به ویـژه در مـورد جوان ترها صادق اسـت. آنها 
آنقـدر در معرض تبلیغات هسـتند که دیگـر به آنها واکنش نشـان نمی دهند. دیوید 
آگیلـوی ایـن نکتـه را از مدت ها پیش می دانسـت: »۹۹ درصـد آگهی های تبلیغاتی 

نمی توانند چیزی بفروشـند.«

بیت کویــن کــه روز جمعــه 
گذشــته در ادامــه ســقوط 
پرســرعت خود به زیر مرز ۳0 
هزار دلاری نیز رسیده بود، در 
روزهای گذشــته تــا حدودی 
توانست جایگاه خود را در بالای 
این مرز مســتحکم کند. ســقوط ۹/ 10 درصدی ارزش 
بیت کوین در هفته گذشــته بدترین عملکرد بزرگ ترین 

رمز ارز جهان از ماه آگوست سال گذشته بود.
 First جری برکمن مدیــر ارشــد ســرمایه گذاری در
American Trust که ســرمایه ای حدود 2 میلیارد 
دلار را مدیریت می کند معتقد اســت که وضعیت کنونی 
بازار بیت کوین تا حــدودی به پدیده »حبــاب گل لاله« 
شــباهت دارد که در آن معامله گران در ابتدا قیمتی برای 
کالایی خاص تعیین می کنند و ســپس نفر بعدی قیمتی 
بالاتر را پیشــنهاد می دهد و تا زمانی که مردم این کالا را 

بخواهند این کالا ارزش خود را حفظ خواهد کرد. 
حباب گل لاله بــه پدیده ای در قــرن هفدهم میلادی در 
هلند گفته می شود که در آن قیمت پیاز گل لاله با جهشی 
ناگهانی مواجه شد و سپس بعد از آن قیمت پیاز این گل به 

طور ناگهانی سقوط کرد.
بســیاری این پدیــده را اولین حباب اقتصــادی در طول 
تاریخ می دانند. علاوه بر شرکت های بزرگ و صندوق های 
ســرمایه گذاری، خبرهای جدید حکایــت از آن دارد که 

دانشــگاه های بزرگ آمریکایی مانند دانشــگاه هاروارد به 
صف خریداران بیت کوین پیوسته اند.

در حال حاضر نظرات بســیار متفاوتی دربــاره روند آتی 
قیمت بیت کوین وجود دارد؛ نظراتی که یک سر طیف آن 
ادعا دارند قیمت بیت کوین می تواند بــه محدوده بالاتر از 
100 هــزار دلار صعود کند و گروهی دیگــر که باور دارند 
بیت کوین در حال حاضر بازاری است با یکی از بزرگ ترین 

حباب های تاریخ.
با فرض اینکه بیت کوین و دیگر رمزارزها دچار حباب گل 
لاله شده باشند، سوال بعدی این است که چه زمانی حباب 
این بازار می ترکد؟ جواب ساده به این سوال آن است زمانی 
که این کالا درخشــش خود را به دلیل درخشش کالایی 
دیگر که کارآیی بهتری دارد و یا هر دلیل دیگری از دست 
بدهد، این امکان وجــود دارد که بــا وارد آمدن تلنگری 

حباب قیمتی این کالا ناگهان از بین برود.
یکی از نشانه های نزدیک به شــکل گیری وضعیتی مانند 
حباب گل لاله در بازار بیت کوین رقابت شرکت هایی است 
که در حال افــزودن بیت کوین به ســبد دارایی های خود 

هستند.
 همچنن خبرها حکایت از آن دارد که دانشــگاه ها نیز به 
صف خریداران بیت کوین پیوســته اند. دانشگاه  هاروارد، 
دانشگاه ییل، دانشگاه براون و همچنین دانشگاه میشیگان 
از جمله دانشگاه هایی هستند که شروع به سرمایه گذاری 

در بازار بیت کوین کرده اند.

تلاش سرمایه گذاران برای حفظ ارزش سرمایه در دست از یکسو و تبلیغات گسترده 
دولتی ازسوی دیگر سبب شد تا در 10 ماه سپری شده از سال۹۹، بیش از 20میلیون 
نفر به جمعیت بورس بازان افزوده شود. آمارهای به دست آمده از شرکت سپرده گذاری 
مرکزی و تسویه وجوه نشان می دهد تنها در دی ماه شاهد صدور ۷ میلیون و ۶00 
هزار کد بورسی جدید بودیم که گویای رشد ۳1 درصدی نسبت به آخرین ماه پاییز 
بود. از این رو مجموع کدهای معاملاتی به ۳2 میلیون و 200 هزار نفر افزایش یافت. 

گواهی کشف بزرگترین معدن طلای کشور ششم بهمن به نام شرکت توسعه معادن پارس 
تامین از سوی سازمان صمت سیستان و بلوچستان در این استان صادر شد. طبق گواهی 
کشف صادره، معدن مادافتی با میزان ذخیره قطعی کانسنگ طلا 24.4۶۳.000 تن ) متوسط  
عیار 1.0۶ گرم برتن(، ذخیره احتمالی 4۸.۹2۶.000 و مجموع ذخیره قطعی و احتمالی 
۷۳.۳۸۹.000 تن کانسنگ طلا و همچنین ذخیره قطعی کانسنگ مس ۵۹۸.000 تن ) 
عیار متوسط 4۹.%( و ذخیره احتمالی 1.۶۹1.000 تن از بزرگترین معادن طلای کشور است.
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3 عامل پیشرفت
در کسب و کار

نکاتی از کتاب
اعترافات یك تبليغات چی

 کتابخوان 

 بازارها
تو سعه

بيت کوین گرفتار "حباب گل لاله"

نگاره

رسانه

تحقیقاتـی کـه روی کارآفرینـان بی شـمار 
انجام شـده، این واقعیت را گوشـزد می کند 
کـه فقـط یـک مسـیر منحصربه فـرد برای 
رسـیدن بـه موفقیـت وجـود نـدارد. تعـداد 
بی شـماری روش هـای کاربـردی، اقتصادی 
می تواننـد  کـه  دارنـد  وجـود  بازاریابـی  و 
کسـب وکار را توسـعه دهنـد. در بیـن ایـن 
روش هـا سـه مولفـه اساسـی و مشـترک 
وجـود دارد کـه در تمثیـل، بـه آن پایه های 
صندلـی کسـب وکار می گوینـد و از جملـه 
ابزار لازم برای گسـترش کسب وکار هستند:

اول: بازار
این عامل در هر شـرایطی ارزشـمند است؛ 
ولـی اهمیـت آن بیشـتر زمانـی اسـت که 
یـا  محصـول  بـرای  را  بـازار  می خواهیـد 
خدمـات خـود ارزیابـی کنید. یکـی از این 
حقایـق تلـخ این اسـت کـه شـما معمولا 
نمی دانیـد!  را  نمی دانیـد چـه چیزهایـی 
به ویـژه اینکـه تـا زمانـی کـه کار را شـروع 
نکرده ایـد نمی دانیـد بـازار چگونـه به طرح 
اقتصـادی شـما پاسـخ می دهـد. ممکـن 
اسـت تمـام تـوان و وقـت خـود را روی 
آن گذاشـته باشـید؛ ولـی نتوانیـد بـازاری 
بـرای محصـول خـود پیـدا کنیـد. بـازار از 
دو عامل تقاضا و وابسـتگی تشـکیل شـده 
اسـت. تقاضـا به ایـن مفهوم که چـه تعداد 
مشـتری برای محصول یا خدمت من پول 
خـرج خواهنـد کـرد و وابسـتگی بـه ایـن 
معنـی اسـت که هر مشـتری چه تعـداد از 

محصـول مـن خواهنـد خرید.

دوم: محصول
و  محصـولات  زمینـه ای  هـر  در  امـروزه 
یافـت.  می تـوان  زیـادی  بسـیار  خدمـات 
چیـزی کـه ما در حـال تجربه آن هسـتیم 
یـک تغییـر اساسـی اسـت. واقعیـت ایـن 
اسـت که مـا به سـمتی حرکـت می کنیم 
که محصـولات و خدمات ارائه شـده بسـیار 
بیشـتر از تقاضا هسـتند! بازار امـروز همراه 
شـده اسـت با محصـولات مختلـف، رقابت 
کـه  قیمت هایـی  سـخت،  و  طاقت فرسـا 
سـخت تغییـر می کننـد و مشـتریانی کـه 
توقعشـان هـر روز زیادتر می شـود. بهترین 
راه بـرای ایجـاد کشـش و جذابیـت بـرای 
مشـتری ایـن اسـت کـه بتوانیـم نوعـی 
رضایتمندی جدیـد برای آن ها ایجاد کنیم. 
نوعـی رضایتمندی بـرای مشـتریان ایجاد 
کنیـد که قبلا آن را تجربه نکرده باشـند یا 

حتـی بـه آن فکـر هـم نکرده باشـند.

سوم: درآمدزایی
اکثریت سـرمایه گذاران شـرکت ها اعتقاد 
بـه  را  تبلیغـات  و  بازاریابـی  دارنـد کـه 
نحـو احسـن و بهتـر از رقیبانشـان انجام 
می دهنـد؛ ولـی در کمـال تعجـب دقیقا 
همـان افـراد می گوینـد کـه در زمینـه 
فـروش و افزایـش درآمـد مشـکل دارنـد! 
امـری اسـت مربـوط بـه  بازاریابـی کلا 
جامعـه کـه بـا مشـتری سـر و کار دارد. 
شـرکت ها همیشه نسـبت به وجهه خود 
در بیـن مردم حسـاس هسـتند و همواره 
سـعی می کننـد در راسـتای فعالیت های 
بازرگانـی پـُرکار نشـان دهنـد. از طرفـی 
بازاریابی از آن دسـته فعالیت ها اسـت که 
به سـختی می توان موفقیت واقعـی آن را 
اندازه گرفـت و تعیین میزان موفقیت آن 
می تواند به شـدت با تعصب همراه باشـد. 
بـه همیـن دلیـل صاحبـان شـرکت ها 
همیشـه دوسـت دارنـد فکـر کننـد کـه 
بازاریابی و تبلیغاتشـان بسیار خوب است.

انتخاب ترند سئو مناسب برای سال ۲۰۲۱می تواند کلید موفقیت 
کسب وکار شما در شروع سال باشد. در دنیای بهینه سازی موتور 
جستجو )SEO( تنها یک مورد ثابت وجود دارد: تغییر. اگر از این 
تغییر استقبال نکنید، به احتمال زیاد به بالای رتبه بندی موتورهای 
جستجو نخواهید رسید و یا در طولانی مدت در بالای صفحه گوگل 
باقی نخواهید ماند. و وقتی این اتفاق می افتد، دست کشیدن از تمام 

آن آسان است.
قبـل از این کـه وارد جزئیـات بیشـتری از ترندهـای سـئو در سـال 
2021شـویم، مهم اسـت ابتدا درک کنیم که چرا شـما باید در وهله 
اول در ایـن مسـیر قـدم بگذاریـد. گفته می شـود، تقریبـاً ۶4درصد 
از بازاریابـان به طـور فعـال وقـت خـود را صرف سـئو می کننـد. و به 
همیـن دلیل، اگر ایـن کار را نادیده بگیرید، بـه رقیبتان این فرصت 

را می دهیـد کـه شـما را از صـدر جدول کنـار بزند. 
اول: سئو چیزی بیش از ترافیک سایت است.

هـدف اصلی بهینه سـازی موتـور جسـتجو، هدایت ترافیـک ارگانیک 

بیشـتر بـه وب سـایتتان اسـت. اما شـما نمی توانیـد در اینجـا متوقف 
شـوید. حداقـل نـه در سـال 2021. امـروزه بیـش از هر زمـان دیگری 
باید بر روی چیزهایی مانند بازدیدکنندگان تکراری، حفظ و نگهداری 
ارزشـمندی مادام العمـر تمرکـز کنیـد. این نـوع جزئیات با اسـتراتژی 
سـئو شـما هماهنگ هسـتند. ترافیـک خوب اسـت، امـا ترافیکی که 
تبدیـل به هدف می شـود. فقط به همـان تعداد منابع - اگر نه بیشـتر 
- بـر روی ایـن جزئیـات اضافـی تمرکز کنیـد. زمانی کـه تمرکز خود 
را بـر روی داده هـای خـارج از ترافیک قرار دهید، ناامید نخواهید شـد.

دوم: استخدام متخصص سئو
آیـا روزهایـی را بـه یـاد می آوریـد کـه سـئو کم وبیـش یـک وظیفـه 
DIY بـود؟ بـرای مثال، 1۵سـال پیش، تقریباً هر کسـی می توانسـت 
وب سـایت خـود را بـه بـالای موتورهای جسـتجو برسـاند. تنها حجم 
زیـادی از مطالـب کـه مملـو از کلمـات کلیـدی، متن هـای دارای 
لینـک خارجـی کافی بـود. امـا آن روزها گذشـته اسـت )و آن ها دیگر 
برنمی گردند(. امروزه، سـئو از همیشـه پیشرفته تر اسـت - و به همین 
دلیل اسـت که بسـیاری از شـرکت ها یک متخصص سـئو اختصاصی، 
چـه به صـورت تمام وقت و چه به عنـوان پیمان کار اسـتخدام می کنند. 
بلـه، ایـن یک هزینه اضافی اسـت، امـا وقتی به اهداف مرتبط با سـئو 

خود برسـید متوجه خواهید شـد کـه ارزشـش را دارد.
سوم: پیوند سئو 

بـا توجـه به مثـال بـالا، در روزه ای اولیه صنعت سـئو، لازم نبـود زمان 
Off- و هـم بـر روی سـئو On-Page زیـادی هـم بـر روی سـئو

Page تمرکـز کنیـد. اندکـی از هـر کـدام، تنها چیزی بـود که برای 
موفقیـت نیاز داشـتید. اما اکنون همه چیز تغییر کرده اسـت، و شـما 
حـالا بایـد سـئو On-Page و Off-Page را بـه هـم پیوند بزنید 
تـا شـانس موفقیـت خـود را افزایـش دهیـد. برای مثـال، بسـیاری از 
سـیگنال ها از خارج از وب سـایت شـما می آیند، از جمله: بک لینک ها؛ 

تشـخیص برند؛ قدرت دامنـه؛ حضور در رسـانه های اجتماعی و علائم 
 On-Page شـهرت آنلاین. همیشـه مهم اسـت که هم بر روی سئو
و هـم بـر روی سـئو Off-Page تمرکـز کنیـد، امـا این مسـئله در 
سـال 2021که رقابت شـدیدتر از همیشـه شـده اسـت، حتی بیشـتر 

هـم اهمیـت می یابد.
چهارم: توجه به هوش مصنوعی 

چـه کسـی فکر می کـرد که هـوش مصنوعـی و یادگیری ماشـین در 
جهان سـئو بسـیار مهم و ترند شـوند؟ با اینکه ممکن است در گذشته 
آن را نادیـده گرفتـه باشـید، اما نمی توانیـد در آینده بـدو آن ها از پس 
ایـن مسـیر بربیاییـد. به عنوان مثـال، الگوریتـم AI گـوگل از اهمیـت 
 RankBrian ویـژه ای برخـوردار اسـت. ایـن الگوریتـم کـه بـا نـام
شـناخته می شـود، نقش مهمی در رتبه بندی عوامل مؤثر بر صفحات 

نتایج موتور جسـتجو ایفـا می کند.
پنجم: تمرکز بر جستجوی صوتی

بـا توجـه بـه رشـد الکسـای آمـازون، سـیری اپـل، و دسـتیار گوگل، 
شـرکت ها کم کـم توجـه بیشـتری بـه تأثیـر جسـتجوی صوتـی بـر 
کسـب وکار خـود می کنند. بنابرایـن برای کلمات کلیدی کـه مردم در 
زندگی روزمره خود اسـتفاده می کنند، بهینه سـازی کنید.  درحالی که 
جسـتجوی صـدا در حـال انفجـار اسـت، هنوز هـم باید بـر روش های 
بازاریابـی سـنتی تمرکـز کنید که در گذشـته برای کسـب وکار شـما 

داده اند. جـواب 
بـا وجـود ۶۸٪تجربیـات آنلایـن کـه بـا یـک موتور جسـتجو شـروع 
از  زیـادی  تعـداد  فهمیـد کـه چـرا  به راحتـی می تـوان  می شـوند، 
شـرکت ها، منابـع زیـادی را صـرف سـئو می کننـد. ایـن موضـوع را با 
ایـن واقعیت ترکیب کنید که بیـش از ۵0٪از کل ترافیک وب سـایت 
از جسـتجوی ارگانیـک می آیـد، و بنابرایـن دیگـر هیـچ حدس و 

گمانـی باقـی نمی ماند.

ترندهای سئو در سال 2021
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کوچ اجباری مستاجران به حاشیه شهرها 

جامعه

بسـیار پرسـیده می شـود که چرا با وجود کاهش نرخ ارز قیمت کالاها 
و خدمـات کاهـش نمی یابد؟ داسـتان به انتظارات برمی گـردد. هنگام 
افزایـش انتظـارات تورمی، افراد برای جلوگیـری از کاهش قدرت خرید 
خـود ابتدا سـراغ دارایی ها و حتی کالاهـای بادوامی مانند اتومبیل می 
رونـد زیـرا بـه طور طبیعـی این گونـه کالاها ذخیـره ارزش بهتـری از 
کالاهـای روزمره هسـتند.این رفتار تقاضـای خرید در بازارهـای دارایی 
را بـه شـدت بـالا مـی برد و  همیـن افزایش شـدید تقاضـای دارایی ها 
بـه جهـش قیمـت کالاهـای عرضـه در این بـازار منجـر می شـود. در 
واقـع قیمـت دارایـی از قیمت کالاها و خدمات با شـتاب بسـیار بالایی 

سـبقت می گیرد.

بـا کاهـش انتظارات تورمی قیمـت دارایی ها کـه جهت کاهش جهش 
قیمتـی بیـش از حد داشـته تعدیل می شـود. زیرا مشـخص می شـود 
آن انتظـارات صحیح نبوده اسـت. با کاهش انتظـارات، تمایل به فروش 
دارایی هـا بیش از حد بنیادی ارزش گذاری شـده، سـبب کاهش قیمت 
آنها می شـود. در مقابل در دوره ای که به دلیل شـدت انتظارات تورمی 
بازارهـای دارایی اضافه پرش شـدیدی داشـته، قیمـت کالاها و خدمات 
به دلیل چسـبندگی و کنـدی افزایش دچار ارزش گـذاری بیش از حد 
نبـوده اسـت. برقـرار بـودن تقاضـای مصرفـی کالا و خدمات هـم مانع 
دیگـری در مسـیر کاهـش قیمت آنها اسـت. این ویژگی هـا علت عدم 

کاهـش قیمـت کالاها و خدمات نسـبت به قیمت دارایی ها اسـت.

معمای کم واکنشی قيمت ها به کاهش نرخ ارز


